
دن
 مع

گار
وز

: ر
س

عک
www.Madandaily.comچهار شنبه   15 بهمن 1399  20 جمادی الثانی 1442   3 فوریه 2021  سال سوم  شماره 546  8صفحه  قیمت 2000 تومان

 تعطیلی معادن
 با افزایش حقوق دولتی

در پی ابلاغ مصوبه جدید وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مبن��ی بر حق��وق دولتی معادن در س��ال ۱۳۹۹، اکثریت 
فع��الان حوزه معدن کش��ور، در نامه هایی جداگانه خطاب 
ب��ه معاون امور معادن این س��ازمان، خواس��تار بازنگری و 
اص��لاح برخی بندها، عدم افزای��ش حقوق دولتی معادن و 
تعیین نرخ براس��اس مبنای س��ال ۱۳۹٧ یا توقف اجرای 

ابلاغیه شده اند... 2

 کاهش صادرات 
با طرح فولادی مجلس

کمیس��یون صنای��ع و مع��ادن مجل��س در حالی طرح 
ساماندهی فولاد را بررسی می کند که کارشناسان و فعالان 
صنعت فولاد ضمن تاکید بر ضرورت اصلاح این طرح، آن 
را عام��ل زمین خوردن ص��ادرات معرفی می کنند. صنعت 
فولاد کش��ور مدتی اس��ت درگیر قیمت گذاری دستوری، 
دچار چالش ش��ده است؛ دولت و مجلس هر یک به دنبال 

4ساماندهی این صنعت...

3
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 توسعه نهبندان
 بر محور معدن

واگذاری معادن آلونیت 
زنجان همچنان مسکوت

نهبن��دان ب��ا داش��تن ۲۳ نوع م��اده معدنی 
از شهرس��تان های معدن��ی خراس��ان جنوب��ی 
و کش��ور به ش��مار می رود و توجه و تمرکز به 
سرمایه گذاری در بخش معدن و صنایع وابسته 
به آن، نقشه راه توسعه پایدار این منطقه است. 
استان پهناور خراسان جنوبی دارای ثروت های 
طبیع��ی و مناب��ع معدن��ی فراوان اس��ت که با 
همکاری بخش دولتی و خصوصی اکنون فصل 
تازه ای را در توس��عه مع��ادن و صنایع معدنی 
تجربه می کند. براس��اس آخرین آمار رسمی در 
خراس��ان جنوبی ۶۴۸ معدن با ۲.۵ میلیارد تن 
ذخیره قطعی و ۱۸ میلیون تن استخراج اسمی 

وجود دارد که زمینه اشتغال...

معادن آلونیت زیر سایه نبود فناوری همچنان 
مسکوت مانده اند و طبق گفته مسئولان شرط 
واگذاری معدن ایجاد واحد فرآوری در کنار آن 
است. بر اساس اکتشافات انجام شده کشور ایران 
ذخایر بسیار خوبی از معادن »آلونیت« دارد در 
نتیجه تولید مواد اولیه صنعت آلومینیوم که در 
نتیجه اس��تخراج و به��ره وری از معادن آلونیت 
میس��ر می ش��ود به دلیل اینک��ه تامین کننده 
بسیاری از صنایع بوده و در خودکفایی صنعتی، 
ایجاد اشتغال مولد و افزایش درآمد سرانه کشور 
نقش بس��زایی دارد، یک کار استراتژیک بوده و 
اهمیت بس��یار بالایی دارد. اس��تان زنجان نیز 

یکی از معادن غنی آلونیت...

مانع تراشی در مسیر تولید

شفافیت؛ گمشده بازار فولاد
تنظیم گری با سیاست ممکن نیست 

علی محمد زمانی
 مدیرعامل 
شرکت صبا فولاد زاگرس
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

 چن��دی پیش س��تاد تنظیم بازار ب��ا توجه به 
جلسات خود و همچنین با توجه به ابلاغ شیوه نامه 
ساماندهی عرضه و تقاضای زنجیره فولاد از سوی 
معاونت اقتصادی رئیس جمهوری، تولیدکنندگان 
شمش و اس��لب فولادی، تولیدکنندگان مقاطع 
طوی��ل ف��ولادی و همچنین فع��الان تجاری در 
زمینه توزیع و فروش محصولات طویل فولادی را 
موظف به ثبت اطلاعات در سامانه جامع تجارت 
ک��رد. این ال��زام با ه��دف افزایش ش��فافیت در 
معاملات فولاد، حذف واسطه گری از این زنجیره 
و همچنین بازگشت آرامش به بازار فولاد اجرایی 
مطرح و مصوب ش��ده اما انتقادهایی اساس��ی از 
س��وی تولیدکنن��دگان و فعالان صنای��ع به آن 
وارد است.  درحال حاضر، تولیدکنندگان مقاطع 
طوی��ل فولای موظف به ثب��ت اطلاعات تولیدی 
خود در س��امانه جامع تجارت هس��تند. چنانچه 
واحد تولیدی از اجرای این مصوبه س��ر باز بزند، 
به عنوان عام��ل توزیع و فروش خارج از ش��بکه 
ب��ه نهادهای نظارتی و قضایی معرفی می ش��وند. 
به ع��لاوه آنکه با توجه ب��ه مصوبات مورد بحث و 
همچنین ش��یوه نامه ساماندهی عرضه و تقاضای 
زنجیره فولاد امکان تعلیق سهمیه مواد اولیه آنها 
در عرضه های بع��دی وجود دارد. یعنی قوانین و 
مقررات س��خت گیرانه ای برای اجرای این مصوبه 

مطرح شده است. 
 ادامه در صفحه 2
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ادامهازصفحهاول
تمام سخت گیری های یادشده در حالی هستند که به 
اعتقاد بسیاری از فعالان زنجیره فولاد این گونه مصوبات 
هیچ نتیجه مثبتی را به دنبال ندارند. در چنین شرایطی 
سوال مهمی مطرح می شود و آن هم اینکه اجرای مصوبه 
س��تاد تنظیم بازار چه نتیجه ای دارد؟ این دست قوانین 
چه اثری بر بهبود شرایط بازار دارند؟ آیا سیاست گذاران 
قصد دارند با این دس��ت مصوبات زمینه س��اماندهی در 
عرضه و تقاضای زنجیره فولاد را فراهم کنند؟ آیا متولیان 
زنجیره ف��ولاد گمان می برند ثبت اطلاعات در س��امانه 

جامع تجارت واقعا تاثیری در تنظیم بازار این فلز دارد؟
بازار فولاد از مدت ها پیش با نابسامانی و التهاب روبه رو 
بوده اس��ت. به اعتقاد من، چالش های موجود در زنجیره 
فولاد از عوامل دیگری نشأت می گیرد و نمی توان آنها را 
به ثبت اطلاعات تولید و فروش در س��امانه جامع تجارت 
گ��ره زد؛ بنابراین این دس��ت اقدامات هی��چ تاثیری در 
تنظی��م بازار فولاد و محصولات فولادی ندارد. در چنین 
شرایطی، تنها تولیدکننده ناچار است آمار تولید خود را 
سامانه جدیدی ثبت کند. بدون تردید ثبت این اطلاعات 
هی��چ تاثیری بر عرض��ه و تقاضا یا تنظیم ب��ازار نخواهد 

داشت.
درواقع مصوبات س��خت گیرانه ای که بر روند فعالیت 
تولیدکنن��دگان در این زنجیره اعمال می ش��ود، زمینه 
پیچی��ده کردن روند فعالیت تولید را فراهم می کند. این 
دس��ت مقررات نه تنها مش��کلی را رفع نمی کند، بلکه بر 
بار مش��کلات نیز می افزاید. این سخت گیری ها در حالی 
هس��تند که تولیدکنندگان ف��ولادی درحال حاضر آمار 
تولید ماهانه خود را در س��امانه بهین یاب ثبت می کنند 
اما ثب��ت این اطلاعات تاکنون چ��ه تاثیری در مدیریت 

اقتصادی زنجیره فولاد داشته است؟ 
متولیان ام��ر در وزارت صنعت، معدن و تجارت تاکید 
دارند که این اقدام زمینه حذف واس��طه ها و ش��فافیت 
هرچ��ه بیش��تر در معام��لات زنجی��ره ف��ولاد را فراهم 
می کن��د؛ این در حالی اس��ت که اقدامات خودش��ان به 
فعالیت واسطه ها رسمیت بخشیده است. به علاوه آنکه، 
درحال حاض��ر خرید م��واد اولیه ش��رکت های تولیدی 
براساس اطلاعات درج ش��ده تولید در سامانه بهین یاب 
انجام می ش��ود؛ بنابراین واس��طه ای در این میان وجود 
ندارد. بدون تردید در چنین ش��رایطی ایجاد سامانه ای 
جدی��د و ثب��ت ای��ن اطلاع��ات در قالب روزان��ه معنی 
ن��دارد؛ بنابراین از متولیان ام��ر انتظار می رود با تجمیع 
س��امانه های موجود از پیچیدگ��ی فعالیت های اداری و 
بروکراس��ی ها بکاهند. این پیچیدگی ها فقط کار اضافه 
را به تولیدکنن��دگان تحمیل می کن��د. در همین حال 
بای��د نیروی انس��انی جدی��دی را به اجرای این دس��ت 
مقررات اختص��اص دهند؛ یعنی فق��ط هزینه اضافه به 
آنها تحمیل می ش��ود و هیچ بازدهی برای تولیدکننده و 
س��ایر ذی نفعان این زنجیره به همراه ندارد. بدون تردید 
کاهش این دست مقررات اداری تاثیر مثبت بیشتری بر 

عملکرد تولیدکنندگان خواهد داشت.

شرکت آلومینای ایران تنها 
تولید کننده پودر آلومینا

شرکت آلومینای ایران تنها تولید کننده پودر آلومینا 
و س��ومین تولید کنن��ده آلومینیوم در ایران اس��ت. به 
گزارش مع��دن نیوز، مع��ادن تامین کننده م��واد اولیه 
م��ورد نیاز بس��یاری از صنایع ب��وده و در امر خودکفایی 
صنعتی، ایجاد اشتغال مولد، افزایش تولید ناخالص ملی 
و درآمد ملی نقش بس��زایی دارند. بر این اساس شرکت 
آلومینای ایران با رویکرد و اقدامات انجام ش��ده، کش��ف 
ذخایر جدید بوکس��یت و تنوع و گس��ترش منابع تامین 
مواد اولیه، توسعه و به روزرسانی اطلاعات و مدارک فنی، 
طراح��ی و برنامه ریزی تولید در بخش های اس��تخراج و 
پیش فرآوری با نگاهی توس��عه محور و در نهایت امنیت 
پایدار تهیه خوراک برای تنها واحدتولید کننده محصول 
منحصر به فرد آلومینا در ایران بوده است. شرکت آلومینا 
ای��ران دارای معادن بوکس��یت در ۵ اس��تان خراس��ان 
شمالی،س��منان، یزد، کرم��ان و کهگیلویه و بویر احمد 
وجمعا دارای ۳۱بلوک است. متراژ کل حفاری های انجام 
شده از سال۶۴تاس��ال ۹۴ حدود ۹۶ هزار مترو متوسط 
هرساله ۳۲۰۰متر می باشد.  ولی طی ۵سال اخیرحدود 
۶۰هزار متر با متوسط حفاری سالیانه ۱۲هزار و ۲۰۰ متر 
عملیات اکتش��افی انجام شده است. یعنی مقدار حفاری 
انجام شده تاسال ۹۴ در ۳۱ سال ۳۷ درصد بوده ولی در 
۵س��ال اخیر ۶۳ درصد است. در سال ۱۳۹۹ نیز نسبت 
به سال ۱۳۹۸ افزایش ۲۲درصدی راشاهد هستیم. نگاه 
به آمار ۵ س��ال اخیر بی ش��ک از افزایش ۱۷۹ درصدی 
ذخایر قطعی بوکسیت و همچنین افزایش ۶۷۸درصدی 
ذخایر قابل اس��تخراج نشان از همت والا، درک صحیح و 
جدیت مدیران ارشد مجموعه به امر اکتشافات و توسعه 

ذخایر را دارد.

رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: شناسایی ذخایر قابل 
برداشت، نیاز به اکتش��افات سیستماتیک دارد و ایمیدرو 
ب��رای تحقق ای��ن مهم، طرح جامع اکتش��اف را به زودی 

رونمایی می کند.
ب��ه گزارش روابط عمومی ایمیدرو، وجیه الله جعفری در 
جلسه پایش عملکرد مجموعه های فعال در حوزه اکتشاف 
و حفاری افزود: با تعریف برنامه جامع اکتش��اف و تشکیل 
کمیته تخصصی، برنامه ها به صورت کارشناس��ی بررسی 
می ش��ود و به تبع آن مش��کلات در ش��ورای عالی معادن 
مطرح و در جهت حل آن اقدامات لازم انجام خواهد شد.

وی تعیین مش��اوران خبره در حوزه اکتشاف را ضروری 
خواند و گفت: انتخاب مش��اوران غیرتخصصی زمینه ساز 
ارائه اطلاعات نادرس��ت به متولیان بخش معدن و صنایع 
معدنی می ش��ود. جعفری گفت: مش��اوران داخلی باید در 
کنار مشاوران خارجی دانش روز را فرا بگیرند تا اطلاعات 

ما به روزآوری شود.
شناسایی�آزمایشگاه�های�فعال��

رئیس هیات عامل ایمیدرو شناس��ایی آزمایش��گاه های 
فعال در تسریع برنامه های حوزه اکتشاف را ضروری خواند.
مع��اون وزی��ر صنع��ت، مع��دن و تجارت عن��وان کرد: 
ایمی��درو به عن��وان بازوی اجرای��ی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، بسترس��از عملیاتی کردن برنامه های شرکت ها 
در بخش های مختلف از جمله اکتش��اف و حفاری اس��ت. 
وی اف��زود: ای��ن س��ازمان در زمینه توس��عه اکتش��افات 
و حف��اری ش��رکت های تاثیرگ��ذار، حل مس��ائل کلیدی 
همچ��ون تامین مال��ی و تجهیزات را در دس��تور کار قرار 
داده اس��ت. جعف��ری گفت: خری��د تجهیزات اکتش��اف 
و حف��اری از محل مناب��ع صندوق بیمه س��رمایه گذاری 
 فعالیت ه��ای معدنی نیز یکی از راهکارهای این س��ازمان 

خواهد بود.

صدور��۱۰۰۰پروانه�اکتشاف�در��5سال��
در این جلسه مدیر اکتشاف ایمیدرو طی سخنانی گفت: 
در ۵ سال گذشته س��الانه به طور میانگین ۱۰۰۰ پروانه 
اکتش��اف و ۵۰۰ گواهی کشف در کشور صادر شده است. 
علی اصغرزاده افزود: حجم حفاری های امس��ال ایمیدرو و 
ش��رکت های تحت پوش��ش ۱۷۴ هزار متر بوده اس��ت. با 
درنظر گرفتن برنامه ه��ای بخش خصوصی در این بخش، 

میزان حفاری ها در امسال به ۵۰۰ هزار متر می رسد.
وی اظهار کرد: اعتبار مورد نیاز اکتش��اف کل کشور در 
امس��ال ۶۵۰ میلیارد تومان است. اصغرزاده عنوان کرد: با 
انجام ۵۰۰ هزار متر حفاری توسط ایمیدرو و شرکت های 
زیرمجموع��ه و همچنین انج��ام ۳۶۰ ه��زار متر حفاری 
توس��ط بخش خصوصی، مجموع حفاری ها در سال آینده 

به ۸۶۰ هزار متر می رسد. 
مدیر اکتش��اف ایمیدرو افزود: خرید ۲۵ تا ۳۰ دستگاه 
حفاری برای اج��رای برنامه های این بخ��ش، مورد توجه 

است.
در این جلسه، احمد فتاحی، مجری طرح توانمندسازی 
اکتش��اف گزارش عملکرد این مجموعه را ش��رح داد. وی 
گفت: از س��ال ۹۲ تاکنون، ۴۰ پهنه به مساحت ۳۳۳هزار 
کیلومت��ر مرب��ع ب��ه ایمیدرو واگذار ش��د ک��ه ۳۲۲ هزار 
کیلومتر آن آزاد ش��ده اس��ت. در ادامه نماینده ش��رکت 
پایا )کنسرس��یوم اکتشاف( گزارش پایش اکتشاف پهنه ها 
و محدوده ه��ای اکتش��افی را ارائ��ه داد ک��ه طب��ق اعلام 
مسئولان شرکت فوق، انجام ۲۰۰ هزار متر حفاری توسط 
این ش��رکت برای س��ال آینده هدف گذاری ش��ده است. 
همچنین نمایندگان شرکت های تهیه و تولید مواد معدنی 
ایران و صنایع ملی مس گزارش پایش عملکرد اکتش��اف 
مجموعه های خود ارائه کردند. شرکت مس برنامه حفاری 

۱۰۰ هزار متری را تا پایان امسال در دست اقدام دارد.

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس گفت: 
طی امسال، بیش از ۱۳۰۰ فرصت شغلی جدید در این 

منطقه ویژه اقتصادی ایجاد شده است.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی منطقه وی��ژه اقتصادی 
صنایع معدنی وفلزی خلیج فارس، حسن خلج طهرانی 
ضمن گرامیداشت دهه  فجر و تبریک پیروزی انقلاب 
اس��لامی ب��ه جهادگران عرص��ه  صنع��ت اظهارکرد: 
امس��ال ۹۳۴۵ نف��ر جوین��ده  کار در اداره کار منطقه 
وی��ژه اقتصادی خلیج فارس ثبت نام کرده اند که از این 
تعداد، ۱۳۵۶ نفر به کارفرمایان معرفی ش��ده اند. وی 
افزود: در ش��رایط کنونی ۱۸ ش��رکت سرمایه گذار و 
۱۲۰ ش��رکت به ص��ورت پیمان��کاری در منطقه ویژه  
اقتص��ادی خلیج فارس مس��تقر هس��تند. حضور این 
حجم از شرکت های صاحب نام، حاکی از رونق تولید و 
کار و تلاش شبانه روزی در این منطقه عظیم اقتصادی 
است. مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس با 
اش��اره به اینکه واحد کار و اش��تغال این منطقه دارای 
حساسیت و جایگاه ویژه ای بوده و فعالیت صحیح این 
واحد تاثیر به سزایی در امر اشتغال نیروی انسانی دارد، 

تصری��ح کرد: این مجموعه هم��واره تلاش کرده برای 
تحقق اهداف س��ازمانی، ارتباط مناس��بی بین کارگر 
و کارفرم��ا برقرار  کن��د. وی ادامه داد: امس��ال تعداد 
ش��کایات ثبت ش��ده در واحد کار و اش��تغال منطقه 
ویژه اقتصادی خلیج فارس نس��بت به س��ال گذش��ته 
حدود۵۰درصد کاهش داش��ته است. به طوری که از 
۲۵۱ مورد شکایت سال گذشته، به ۱۱۲ مورد شکایت 

در امسال رسیده ایم.
هدای�ت�افراد�ب�ه�س�مت�آموزش�های���

تخصصی
مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس هدایت 
افراد به سمت آموزش های تخصصی از مجرای سازمان 
فنی و حرفه ای را از جمله اهداف واحد کار و اش��تغال 
این منطقه دانست و گفت: صدور پروانه اشتغال اتباع 
خارجی براس��اس مقررات، صیانت از نیروی انس��انی، 
رس��یدگی به مش��کلات کارگری و نظارت بر حقوق و 
دس��تمزدها، جزو وظایف ذاتی این واحد اس��ت. وی 
تعداد شاغلان فعلی منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس 
را ۱۲ ه��زار و ۲۶۰ نف��ر عنوان کرد و اظهارکرد: از این 

تعداد ۶ هزار و ۶۳۰ نفر به صورت پیمانکاری و ۵ هزار 
و ۶۳۰ نفر نیز به صورت قرارداد مس��تقیم با شرکت ها 
در ح��ال فعالیت هس��تند. خلج طهرانی با اش��اره به 
اینکه وی در خصوص تعداد ش��کایات ثبت ش��ده در 
واحد کار و اشتغال منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس 
نیز بیان کرد: امس��ال تعداد ش��کایات نسبت به سال 
گذش��ته حدودا ۵۰ درصد کاهش داش��ته اس��ت و از 
۲۵۱ مورد شکایت سال گذشته به ۱۱۲ مورد شکایت 
در امسال رسیده ایم. مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی 
خلیج فارس در پایان به آمار جویندگان کار نیز اش��اره 
کرد و افزود: ۹ هزار و ۳۴۵ نفر جوینده ی کار امس��ال 
در اداره کار منطق��ه ویژه ثبت ن��ام کرده اند که از این 

تعداد هزار و ۳۵۶ نفر به کارفرمایان معرفی شده اند.
خلج طهرانی گفت: از تمام همکارانم که در شرایط 
خاص ایجاد شده به تبع شیوع ویروس کرونا همچنان 
در حال کار جهادی هس��تند، کمال تشکر و قدردانی 
دارم و امی��دوارم مأموری��ت س��نگینی را که در ایجاد 
زیرساخت های مناس��ب برای حرکت صحیح فرآیند 

تولید بر دوش داریم به خوبی انجام دهیم.

و  ای��ران  بازرگان��ی  ات��اق  رئی��س 
ارمنس��تان گف��ت: ارمنس��تان نق��ش 
لجس��تیک را در حمل کالا های ایران 
و از جمله فولاد به کش��ورهای CIS و 

اوراسیا دارد.
هروی��ک یاریجانی��ان در گفت وگ��و 
ب��ا بیرونی��ت مط��رح کرد: در کش��ور 
ارمنس��تان فولاد در حوزه س��اختمان 
از ای��ران تامین می ش��ود و ب��ه نوعی 
ارمنس��تان در صنعت ف��ولاد به ایران 
وابسته است. ضمن اینکه در ارمنستان 
معادن غنی از جمله معادن مس و طلا 

وجود دارد.
و  ای��ران  بازرگان��ی  ات��اق  رئی��س 
ارمنس��تان با اشاره به اینکه این کشور 
اهمیت اس��تراتژیک ب��رای ایران دارد، 
بیان ک��رد: کش��ور ارمنس��تان دارای 
۳میلی��ون جمعیت اس��ت و از این رو 
ب��ازار مح��دودی دارد اما این کش��ور 

دارای یک امتیاز قابل توجه است و آن 
اینکه کریدور جنوب به شمال محسوب 
می ش��ود. او ادام��ه داد: ب��ا تمرک��ز بر 
ویژگی لجستیکی ارمنستان می توانیم 
فولاد کشور را به اوراسیا و سی ای اس 

صادر کنیم.
او ب��ا اش��اره به نقش ارمنس��تان در 
صادرات کالاهای ایرانی به ارمنس��تان 
بر سایر کش��ورها بیان کرد: در شرایط 
فعل��ی کش��ورهای CIS و اوراس��یا به 
دلی��ل تعرفه ه��ای پایینی ک��ه میان 
این کش��ورها وجود دارد و از س��ویی 
ایران هم ب��ه تازگی به عنوان کش��ور 
ناظ��ر انتخاب ش��ده که ای��ن می تواند 
برای ایران همانند س��کویی در جهت 
ص��ادرات روانتر و راحت ت��ر کالاهای 
ایران��ی به وی��ژه فولاد به کش��ورهای 
 دیگر باش��د و ایران نقش میانجی گری

 ایفا کند.

رییس انجمن س��نگ ایران گفت: جمهوری اس��لامی ایران 
همواره در بین تولیدکنندگان شاخص این صنعت جای داشته، 
اما در زمینه صادرات به س��هم مناس��ب از بازار دست نیافته و 
اکنون یک گام جدید در قالب عرضه س��اخته های سنگی را در 

بازار های بین المللی دنبال می کند.
به گزارش ایرنا، ایمان علاقه بند در نشس��ت خبری نخستین 
فستیوال ملی طراحی سنگ ایران )ساخته های سنگی کوچک 
مقیاس( از س��وی انجم��ن مزبور افزود: هنرمن��دان و طراحان 
بس��یار خلاق ایرانی در داخ��ل و خارج از کش��ور بنابر ذوق و 
س��لیقه توانمندی خود را به منصه ظهور رس��انده اند، اما یک 
برنامه ریزی جدیدی برای معرفی توانمندی کش��ورمان در این 
بخش در دس��ت انجام اس��ت که برپایی فستیوال برای بازیابی 

و شناسایی هنرمندان ایرانی گام نخست محسوب می شود.
وی اضاف��ه کرد: انجمن س��نگ ایران با طراحی کمیس��یون 
معم��اری و هنر خود در مس��یر بازیابی و منس��جم س��اختن 
هنرمندان در بخش دست ساخته های سنگی است که تولیدات 
این بخش در معرض نمایش داخل و خارج قرار خواهد گرفت.

آمارهای منتشر ش��ده گویای ظرفیت تولید سنگ تزئینی و 
نم��ای ایران بالغ بر ۳۰ میلیون تن اس��ت که بیش از یک هزار 
و ۲۰۰ مع��دن فع��ال در این زمینه با ح��دود ۳۰ تا ۳۵ درصد 

ظرفیت تولیدات خود را به بازار مصرف عرضه می کنند.
س�نگ�های�متنوع�و�کیفی�ای�ران�در�بازارهای���

جهانی
  براس��اس این گزارش، »رضا حسن زاده« عضو هیات مدیره 
انجمن س��نگ ایران نیز در این نشست خبری، ضمن یادآوری 
آثار ماندگار س��نگی ایران در موزه های داخل و خارج کش��ور 
گفت: ایران از معادن س��نگ زیادی با تنوع بالا برخوردار است، 
کیفیت این س��نگ ها در بازارهای جهان��ی نیز مورد توجه قرار 
دارد. وی خاطرنش��ان کرد: انجمن سنگ امروز رویکرد خود را 
با بهره گیری از استادان حاضر در کمیسیون معماری و هنر در 

مسیر معرفی قابلیت های کشور در این عرصه قرار داده و انتظار 
می رود از مش��ارکت هنرمندان در رد ه های مختلف بهره گیرد. 
حسن زاده توضیح داد: اکنون شهرهای کشور از نظر حجم های 
بصری سنگی که توسط جوانان هنرمند کشورمان خلاق شده 
باش��ند، بسیار فقیر است، اما با برنامه ریزی منسجم می توان در 
این مسیر که از سوی انجمن سنگ طراحی شده، حرکت کرد. 
»فستیوال ملی طراحی سنگ ایران« را با موضوع »ساخته های 
س��نگی کوچک مقیاس« برگزار می کند. ای��ن رویداد ملی، با 
حضور و حمایت جمع کثیری از نخبگان، اس��اتید دانشگاهی، 
معادن و ش��رکت های تخصصی حوزه سنگ برگزار خواهد شد 
و علاوه بر ابعاد ملی، در چارچوب چش��م انداز بین المللی آن و با 
هدف شناس��اندن ایده ها و طرح های خلاق و نیز معرفی انواع 
متنوع و بی نظیر س��نگ های ایرانی به جهانیان، برگزار خواهد 
ش��د. مرحله نخست این فستیوال از دهم بهمن ماه جاری آغاز 
و تا ۲۰ اس��فند ادامه دارد که هنرمندان آثار خود را به صورت 
فای��ل تصویری در قالب اتود دس��تی یا عکس از مدل یا ماکت 
یا فایل س��ه بعدی سازی شده، به وس��یله وبسایت فستیوال به 
دبیرخانه آن ارس��ال و پ��س از انتخاب آثار برگزیده، در مرحله 
دوم، س��اخت آثار با اس��تفاده از س��نگ های منتخب از معادن 
س��نگ کش��ور، توس��ط صاحبان طرح ها آغاز ش��ده و توسط 
هی��ات داوران فس��تیوال مورد داوری قرار گرفت��ه و در تیرماه 
۱۴۰۰ علاوه بر انتش��ار در کتاب فستیوال، در قالب »نمایشگاه 
فستیوال ملی س��نگ ایران« به نمایش عموم گذاشته خواهند 
ش��د. همچنین یکی از اهداف این فس��تیوال، جان بخش��ی به 
سنگ در سبک زندگی معاصر افراد با استفاده از تفکر طراحانه 
و هنرمندانه است. در همین زمینه، آثار برگزیده این فستیوال، 
در ۲کش��ور ایتالیا و اس��پانیا که خود از کش��ورهای ش��اخص 
در حوزه تولید و طراحی س��نگ به ش��مار م��ی روند، در قالب 
نمایش��گاه هایی تخصصی در این کش��ورها به نمایش گذاشته 

خواهند شد.

تهیه�طرح�جامع�اکتشاف

ارمنستان�سکویی�برای�رونق�صادرات�فولاد�ایران�ایجاد�بیش�از��۱۳۰۰فرصت�شغلی�جدید�در�منطقه�ویژه�خلیج�فارس

ساخته�های�سنگی�ایران�در�بازارهای�بین�المللی�عرضه�می�شود

گروهمعدن

در پی ابلاغ مصوبه جدید وزارت صنعت، معدن 
و تجارت مبنی بر حقوق دولتی معادن در س��ال 
۱۳۹۹، اکثری��ت فعالان حوزه معدن کش��ور، در 
نامه های��ی جداگانه خطاب به معاون امور معادن 
این س��ازمان، خواس��تار بازنگری و اصلاح برخی 
بندها، عدم افزایش حقوق دولتی معادن و تعیین 
نرخ براس��اس مبنای سال ۱۳۹۷ یا توقف اجرای 

ابلاغیه شده اند.
به گزارش ایس��نا، هفته گذشته حقوق دولتی 
معادن در س��ال ۱۳۹۹ از س��وی وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت و با امضای تع��دادی از اعضای 
ش��ورای عالی معادن ابلاغ شد. طبق این مصوبه، 
حقوق دولتی معادن براس��اس قیمتی از فروش 
محصول در س��ر معدن تعیین شده که نسبت به 
سال گذشته تا ۴۰۰ درصد افزایش داشته است. 
مصوبه جدی��د وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مبنی بر افزایش حقوق دولتی معادن در امسال، 
بس��یاری از فعالان معدنی کشور از جمله انجمن 
سنگ ایران، اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های 
سرب و روی ایران و انجمن سنگ آهن ایران را بر 
این داشته  است که در نامه هایی جداگانه خطاب 
به اردشیر س��عدمحمدی )معاون تازه نفس امور 
مع��ادن و صنایع معدن��ی وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت(، ضمن تبریک س��مت وی به عنوان 
معاونت معدن��ی وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
نظرات و خواس��ته های خ��ود را در رابطه با این 
مصوبه افزایش حقوق دولتی معادن، مطرح کنند.
احمد شریفی، دبیرکل انجمن سنگ ایران در 
نامه خود به اردشیر س��عدمحمدی، اظهار کرده 
اس��ت: در رابطه با موض��وع تعیین حقوق دولتی 
معادن سنگ تزئینی کشور برای سال های ۱۳۹۸ 
و ۱۳۹۹، جدول ارائه شده، موجب افزایش چند 
براب��ری حقوق دولتی نس��بت به س��ال ۱۳۹۷ 
خواهد ش��د. ب��ا عنایت به اینک��ه درحال حاضر، 
باتوجه به ش��رایط نامناس��ب اقتص��ادی، رکود، 

تورم، ش��یوع وی��روس کرون��ا و... فعالیت حدود 
۱۰۰۰ معدن س��نگ تزئینی متوقف شده است، 
این تصمیم گیری از یک س��و زمینه ساز تعطیلی 
هرچه بیش��تر معادن س��نگ تزئینی خواهد شد 
و از س��وی دیگر امکان پرداخت اینچنین حقوق 
دولتی، تحت هیچ ش��رایطی برای معادن سنگ 

تزئینی کشور، مقدور نیست.
در نهایت اتخاذ چنین تصمیمی، ضربه بس��یار 
مهلک��ی بر بدن��ه ضعیف صنعت س��نگ تزئینی 
کشور وارد خواهد نمود؛ براین اساس خواهشمند 
اس��ت، باتوج��ه به ش��رایط بحرانی و نامناس��ب 
اقتصادی کشور، دس��تور فرامایید میزان حقوق 
دولتی س��ال ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹، ب��ر مبنای همان 
سال ۱۳۹۷ محاسبه ش��ده و از هرگونه افزایش 
حقوق دولتی معادن س��نگ تزئینی، جلوگیری 

شود. 

مصوبه�منطبق�با�سیاست�های�تشویق���
معادن�نیست

همچنین سعید عس��کرزاده، دبیر کل انجمن 
س��نگ آهن ایران نیز ضمن اش��اره به بخشنامه 
۶۰/۲۶۱۹۱۸ در تاری��خ ۳۰. ی م��اه ۱۳۹۹ ب��ا 
امض��ای معاون پیش��ین ام��ور مع��ادن وصنایع 
معدن��ی و دبیر ش��ورای عالی مع��ادن )داریوش 
اسماعیلی(، در رابطه با درصد مدنظر قرار گرفته 
ب��رای تعیین حق��وق دولتی مع��ادن مختلف، از 
معاون جدید امور معادن و صنایع معدنی وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت، اعلام کرده اس��ت که 
به اس��تحضار می رساند که در ردیف یک مصوبه 
شورای عالی معادن، نوع ماده معدنی »دانه بندی« 
قید شده اس��ت که احتمالا اشتباه نگارشی بوده 
و منظور »کلوخه« اس��ت؛ چرا ک��ه در وهله اول، 
تمام��ی معادن مجه��ز به سیس��تم خردایش و 

تولید سنگ آهن دانه بندی نیستند. ثانیا تصریح 
قانون بر درص��دی از بهای کلوخه اس��تخراجی 
س��ر معدن اس��ت و ثالثا با سیاس��ت های حاکم 
ب��ر قانون معادن مبنی بر تش��ویق معدنکاران به 
فرآوری منطبق نیس��ت.  لذا خواهش��مند است، 
همانند بند ۷ نامه فوق الاشاره که اشکال تایپی را 
اصلاح نموده است، این موضوع نیز مورد بررسی 
ق��رار گرفته و اصلاحیه مربوط، به س��ازمان های 
 صنع��ت، مع��دن و تجارت اس��تان های کش��ور 

ارسال شود. 
تض�اد�کام�ل�ب�ا�اس�تراتژی�توس�عه���

معادن�
علاوه براینها، حسن حسینقلی، رئیس اتحادیه 
صادرکنندگان فرآورده های صنایع و معادن سرب 
و روی ای��ران نیز در نامه ای خطاب به اردش��یر 
سعدمحمدی، تصریح کرده است: »افزایش چند 

براب��ری حقوق دولتی معادن در ابلاغیه ش��ماره 
 ۶۰/۲۶۱۹۱۸در تاری��خ ۳۰ دی م��اه ۱۳۹۹ آن 
هم در شرایطی اقتصادی اسفناک معادن کشور 
نگرانی ها، ابهامات و سوالات بسیاری را در میان 
فعالان معدنی و صنایع معدنی پدید آورده است.
در حال��ی که وزی��ر صنعت، مع��دن وتجارت، 
پی��ش از این، توس��عه معادن را ب��ه عنوان یکی 
از اولویت ه��ای برنامه ه��ای خ��ود اع��لام کرده 
اس��ت، سیاست افزایش حقوق دولتی معادن، در 
ضدی��ت کامل با این اس��تراتژی بوده و موجبات 
غیراقتصادی شدن فعالیت در بسیاری از معادن 

کوچک و متوسط را فراهم می آورد.
از این رو از جنابعالی تقاضا می ش��ود دس��تور 
فرمایی��د، اج��رای ای��ن ابلاغیه متوقف ش��ده و 
موض��وع دوباره ب��ا توجه به دغدغه ه��ا و نظرات 
کارشناس��ی تشکل های تخصصی و صنفی، مورد 

بازنگری قرار گیرد.«
این در حالی اس��ت که بهرام شکوری، رئیس 
کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی 
ایران و عضو ش��ورای عالی مع��ادن، ضمن تاکید 
براینکه معادن کش��ور و ب��ه ویژه معادن کوچک 
و متوس��ط، در وضعیت اقتصادی نامناسبی قرار 
داش��ته و نیمی از آنها به دلیل همین مشکلات 
اقتص��ادی تعطیل ش��ده و تع��دادی دیگر هم با 
بخش��ی از ظرفیت خود کار می کنن��د؛ افزایش 
حق��وق دولتی را تی��ر خلاصی ب��ر بدنه نحیف 

صنعت معدن کاری کشور دانست.
ب��ه گفته وی، اعضای ش��ورای عالی معادن نیز 
موافق این افزایش حقوق دولتی نبوده و ابلاغ این 
مصوبه بر خلاف نظر اعضای شورا صورت گرفته 
و شیطنی در کار است. به همین دلیل در نامه ای 
از مع��اون جدید معدن��ی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت خواس��تار رس��یدگی و بررسی موضوع 
ش��ده ایم. البته که معاونت جدی��د امور معادن و 
صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز 
در این زمینه قول مس��اعد داده  است؛ امیدواریم 

به زودی ابلاغیه اخیر لغو شود.

تعطیلی معادن با افزایش حقوق دولتی
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رئیس خانه معدن ایران: 
چشم انداز تجارت معدنی باید برای سال 2035 باشد

پیشرفت معادن نیازمند فناوری سطح 4 

رئیس خانه معدن ایران گفت: حدود یک س��ال است که از 
عضویت دائمی ما در اوراس��یا می گذرد و این تمرینی اس��ت 
برای ما که مراودات تجاری بین المللی را توسعه دهیم و برای 

روابط تجاری تا سال ۲۰۳۵ برنامه ریزی کنیم.
محمدرض��ا بهرام��ن در گفت وگو ب��ا بیرونیت گفت: بخش 
معدن یکی از بخش های حس��اس اقتصادی در کش��ور است 
و ما ش��رایط تجاری بسیاری از کشور های عضو اوراسیا مانند 
قزاقس��تان، ارمنستان، بلاروس و روس��یه را در بخش معدن 
می دانیم اما در کنار آنها کش��وری به نام قرقیزس��تان را هم 

داری��م که نیازمند مواد اولیه معدنی اس��ت و اگر مراودات را 
به خوبی انجام دهیم قطعا می تواند بخش��ی از مشکلات ما در 

حوزه معدن از طریق اتحادیه رفع شود.
او ب��ا بیان اینکه تقوی��ت بازار معدن نیازمن��د برنامه ریزی 
بلندمدت اس��ت، تصریح کرد: بای��د از آموزش های لازم برای 
روبه رو ش��دن با بازارهای جدید در آینده برخوردار شویم که 
این موضوع به اتحادیه اوراس��یا و تج��ارت بین المللی مربوط 

می شود.
رئیس خانه مع��دن ایران با تاکید ب��ر عضویت در اتحادیه 

اوراسیا برای توسعه تجارت در بخش معدن اظهارکرد: بخش 
مع��دن نیازمند امکانات و فناوری اس��ت که م��ا می توانیم از 
طریق مراودات با اعضای اتحادیه س��هم مع��دن را در تامین 

ماشین آلات مهیا کنیم.
بهرام��ن در ادامه درب��اره نقش معادن کوچک و متوس��ط 
در تجارت با کش��ورهای اوراسیا گفت: بخش قابل توجهی از 
تولیدات ما در حوزه معدن از طریق معادن کوچک و متوسط 
اس��ت که می توانیم محصولات مان را به کش��ور قرقیزس��تان 

صادر کنیم.

او ادام��ه داد: ام��روزه معادن کوچک م��ا نیازمند تجهیزات 
ب��وده و دغدغه ثبات تنظیم بازار را دارند این در حالی اس��ت 
که معادن ب��زرگ به دلیل حجم انب��وه در تولید و ارتباطات 

گسترده می توانند مشکلات خود را رفع کنند.
رئیس خانه معدن ایران خاطرنشان کرد: بهتر است نگاه ما 
در بخش معدن به واحدهای کوچک و متوس��ط بوده و برنامه 
ما برای س��ال ۲۰۳۵ باشد تا بتوانیم بخش منسجم و توسعه 
یافته ای را در حوزه معدن ایجاد کنیم که اتحادیه کشورهای 

اوراسیا در این زمینه نقش بسزایی خواهند داشت.

عض��و هیات مدیره انجمن تولیدکنن��دگان فولاد ایران گفت: 
اس��تفاده از فناوری س��طح۴ نیاز امروز توسعه و صادرات بخش 
معدن است و برای توسعه صادرات ایران، در همه زنجیره فولاد 

باید اتفاقات جدید بیفتد.
به گزارش معدن ۲۴، اس��دالله فرشاد افزود: امروز ۵۵ سال از 
عم��ر فولاد ای��ران در دو بخش خصوصی و دولتی می گذرد، در 
حال��ی ک��ه در ابتدای کار در صنعت ف��ولاد و معادن از فناوری 

نسل ۲ آغاز کردیم.
وی، ب��ه اصالت انقلاب صنعتی در آلمان اش��اره کرد که با به 
کارگی��ری ه��وش مصنوعی در صنعت هم��راه بوده و گفت: در 
پیش بینی آینده فناوری ها، در س��ال ۲۰۲۲ وضع قوانین رفتار 
انسان ها و روبات ها، سال ۲۰۲۴ اجباری شدن هوش کامپیوتر 
در خودروها و س��ال ۲۰۳۰ استفاده از نانو فناوری ها در صنعت 

و معدن هدف گذاری شده است.
فرشاد در ادامه به چالش های پیش روی انقلاب صنعتی نسل 

چهارم اشاره کرد و ادامه داد: در فناوری سطح ۴ صنایع معدنی 
باید توجه ویژه ای به دیجیتالی کردن داشته باشیم.

وی یادآور ش��د: علت توقف صادرات سنگ آهن ایران فناوری 
موج چهارم است، به طوری که در گذشته از کشتی های ۶۷ هزار 
تنی حمل س��نگ آهن اس��تفاده می شد اما امروز استرالیایی ها 

کشتی های ۴۰۰ هزار تا ۶۰۰ هزار تنی به کارگیری کرده اند.
عض��و هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان ف��ولاد ایران ادامه 
داد: اس��تفاده از این فناوری سبب شده حمل ونقل سنگ آهن، 
کنسانتره و مواد اولیه از ۱۷ دلار در هر تن به ۴ دلار کاهش یابد.

وی گف��ت: در حال��ی که در س��ال ۹۲، ی��ک میلیارد و ۵۰۰ 
میلیون دلار صادرات س��نگ آهن داش��تیم، در س��ال ۹۴ این 
صادرات متوقف ش��د. فرش��اد اظهارکرد: برای توسعه صادرات 
ایران، در همه زنجیره فولاد باید اتفاقات جدید بیفتد. وی افزود: 
هنوز متوسط فروش فولاد ایران کمتر از ۵۰۰ دلار است و باید با 
ارتقای فناوری به افزایش متوس��ط فروش برسیم، این در حالی 

است که در سوئد متوسط فروش بالای ۵ هزار یورو و در ترکیه 
متوس��ط فروش به بیش از یک هزار دلار رس��یده اس��ت. عضو 
هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران تاکید کرد: امروز 
بای��د حداقل ۳۰ درصد تولید ف��ولاد مبارکه و ۳۰درصد تولید 
فولاد خوزس��تان باید ب��ه فولاد هایی که ارزش آن بیش از هزار 
دلار اس��ت اختصاص یابد، در حالی که متوسط نرخ ۳۰میلیون 
تن فولاد تولیدی کشور کمتر از ۵۰۰ دلار است و ارتقای سطح 

فناوری می تواند در شاخص نرخ فولاد خود را نشان دهد.
وی یادآور شد: همه ظرفیت معدنی ما هنوز به عمق های پنج 
تا ۶ هزار متر نرسیده و بخش زیادی از ظرفیت معدنی با کمتر 
از ۲ هزار متر اس��ت و هنوز از فناوری س��طح ۴ برای استخراج و 
اکتش��اف استفاده نکرده ایم. فرشاد تاکید کرد: اکتشافات با این 
وضعیت که در ایران داریم پاسخگو نیست و انتظار می رود پس 
از ۵دهه فعالیت موفق، راهکارهایی برای توسعه صنعت، معدن 

و فولاد ایران داشته باشیم. 

وی ب��ا اش��اره به جزیره قش��م و برخ��ورداری آن از معادن و 
نعم��ت گاز تاکید کرد: بای��د تلاش کنیم از فرصت های ویژه ای 
که فناوری هوش��مند س��طح ۴ ایجاد می کند بهره مند شویم و 

توجه ویژه به مناطق استراتژیک داشته باشیم.
ب��ه گ��زارش مع��دن۲۴، هفتمی��ن دوره ای��ن کنفرانس با 
رعایت پروتکل های بهداش��تی با نگاه ویژه به بازارهای مجازی 
ف��ولاد، تولید فولادهای س��بک و عصر آلیاژها برگزار ش��د. در 
 حاش��یه ای��ن کنفران��س، نمایش��گاه جانبی نی��ز پیش بینی 

شده است.
ایمیدرو، فولاد مبارکه، گل گهر، چادرملو، فولاد خوزس��تان ، 
فولاد خراسان، صبانور، فولاد هرمزگان، انجمن تولیدکنندگان 
ف��ولاد، فولاد آلی��اژی ایران، میدکو، اپال پارس��یان س��نگان، 
آه��ن آنلای��ن، غدی��ر نی ریز، ذوب آه��ن، اپال کان��ی پارس و 
 پارس فولاد س��بزوار، اسپانس��رهای این همای��ش بین المللی 

هستند.

توسعه نهبندان بر محور معدن
گروه معدن

نهبن��دان ب��ا داش��تن ۲۳ نوع م��اده معدنی 
از شهرس��تان های معدن��ی خراس��ان جنوب��ی 
و کش��ور به ش��مار می رود و توج��ه و تمرکز به 
س��رمایه گذاری در بخش معدن و صنایع وابسته 

به آن، نقشه راه توسعه پایدار این منطقه است.
به گزارش ایرنا، استان پهناور خراسان جنوبی 
دارای ثروت ه��ای طبیعی و منابع معدنی فراوان 
اس��ت که با همکاری بخ��ش دولتی و خصوصی 
اکنون فصل تازه ای را در توسعه معادن و صنایع 

معدنی تجربه می کند.
براس��اس آخری��ن آمار رس��می در خراس��ان 
جنوب��ی ۶۴۸ معدن با ۲.۵ میلی��ارد تن ذخیره 
قطعی و ۱۸ میلیون تن اس��تخراج اسمی وجود 
دارد که زمینه اش��تغال ۱۲ ه��زار نفر را فراهم 
کرده اس��ت و از نهبندان به لحاظ تنوع و تعدد 
مواد معدنی به عنوان بهش��ت معادن خراس��ان 
جنوبی یاد می ش��ود زیرا به لحاظ تنوع رتبه اول 
و از نظ��ر ذخایر معدنی بعد از طبس در اس��تان 

رتبه دوم را دارد.
برخ��ی از این ذخای��ر معدنی وی��ژه و خاص 
نهبندان اس��ت ک��ه از جمل��ه آن می ت��وان به 
کانی های فلزی کمیاب مانند لیتیوم اش��اره کرد 
که در ده��ه آینده با ورود خودروهای الکتریکی 
ای��ن ماده معدنی نقش مهم��ی در تامین انرژی 

خواهد داشت.
از دیگر مواد معدنی شهرستان نهبندان ذخایر 
طلاس��ت که در چند سال گذشته با کاوش های 
متعدد، مع��ادن جدیدی از این ماده با ارزش در 

شرق کشور کشف شده است.
پ��س از کاوش ه��ای مختلف و انجام تس��ت 
صنعتی، عملی��ات اجرایی مع��دن طلای هیرد 
نهبن��دان به عن��وان بزرگ تری��ن معدن طلای 
خراس��ان جنوبی در سال ۹۵ آغاز شد و ذخیره 
قطع��ی این معدن ۴میلی��ون و ۹۱۰ هزار تن و 

استخراج اسمی سالانه آن ۱۰۰ هزار تن است.
سرمایه گذاری صورت گرفته در طرح فرآوری 
طلای هی��رد بالغ بر یک ه��زار و ۸۰۰ میلیارد 
ریال اس��ت که پیش بینی می شود با افتتاح این 
طرح با ظرفیت تولید سالانه ۲۰۰ کیلوگرم طلا 
برای حدود ۷۰ نفر اشتغال مستقیم ایجاد شود.

ب��ا وج��ود آنک��ه نهبن��دان از مناط��ق کمتر 
توسعه یافته استان و کشور به شمار می رود و در 
بخش صنعت و معدن نیز تامین زیرساخت های 
منطق��ه در حال انجام اس��ت اما از چند س��ال 
گذشته معدن و صنایع معدنی به عنوان یکی از 
محورهای توسعه این منطقه مرزی لحاظ شده و 
در دولت تدبیر و امید نیز مورد توجه دولتمردان 

و مسئولان استانی قرار گرفته است.
نهبن��دان پس از طبس، عرصه وس��یعی برای 
حضور شرکت های توس��عه گرا و سرمایه گذاران 
بخش خصوص��ی برای به فعلیت رس��اندن این 
ظرفیت های خ��دادادی و بهره برداری صحیح از 
آنها اس��ت تا عواید حاص��ل از آن نصیب مردم 
ش��ود و روند محرومیت زدایی و توسعه را در این 

منطقه شتاب بخشد.
طرح ه��ای فرآوری س��یلیس دهس��لم، واحد 
کربنات و اکس��ید منیزیم س��لطان آباد بیچند، 
واح��د پرعیارس��ازی گارن��ت دهس��لم، واح��د 
پرعیارسازی منیزیت تگ س��یاه شوسف، واحد 
کنس��انتره آهن نیک امیدواران پیراکان و واحد 

دانه بندی منیزیت محم��دی از جمله طرح های 
صنعتی و جوار معدنی در دس��ت اجرا است که 
در زمینه جلوگیری از خام فروشی و ایجاد ارزش 
افزوده و اش��تغال پایدار در چند س��ال گذشته 

هدف گذاری شد.
در کنار س��رمایه گذاری های بخش خصوصی 
و دولت��ی در ایج��اد صنای��ع معدن��ی، تامی��ن 
زیرس��اخت های ضروری برای سرمایه گذاری از 
قبیل برق رس��انی به منطقه معدنی ش��اهکوه و 
تامین زیرس��اخت های شهرک صنعتی نهبندان 
نیز در دس��تور کار وزارت نی��رو، وزارت صنعت، 

معدن و تجارت و سازمان های تابعه بوده است.
ساخت کارخانه برای فرآوری مواد  �

معدنی
حمید ملانوری، استاندار خراسان جنوبی که از 
بدو حضور در این استان بارها از معدن به عنوان 
یکی از محورهای توسعه خراسان جنوبی نام برده 
و برای فعال س��ازی ظرفیت های این حوزه وارد 
عمل شده اس��ت، در قالب برنامه پنجشنبه های 
س��فر و در هفتمین سفر شهرس��تانی خود وارد 
نهبندان در ۲۰۰ کیلومتری جنوب بیرجند شد 
و از ۲ واح��د فرآوری معدن در این شهرس��تان 

بازدید کرد.
وی ب��ا حضور در ش��هرک صنعت��ی نهبندان 
از کارخان��ه کنس��انتره آهن و کارخانه اکس��ید 
منیزیم بازدید کرد و گفت: تبدیل سنگ آهن به 
کنسانتره یکی از مهم ترین فرآیندها در تکمیل 
زنجیره تولید فولاد محسوب می شود و کارخانه 
کنس��انتره آهن در نهبندان در راستای تکمیل 
زنجیره فرآوری مواد معدنی شهرس��تان در حال 

احداث است.
ملانوری افزود: س��نگ آهن، م��اده اولیه برای 
تولید فولاد است که پس از تبدیل به کنسانتره 

و سپس گندله، به فولاد تبدیل می شود.
اس��تاندار خراس��ان جنوبی با بیان اینکه مواد 
اولیه مورد نیاز این کارخانه از معادن شهرستان 
نهبندان تامین می شود گفت: این واحد فرآوری، 
ظرفی��ت لازم برای خرید محص��ولات معدنی از 
شهرستان ها و استان های همجوار را نیز خواهد 

داشت.
وی تامین بازار فروش را از مهم ترین اقدامات 

در جهت راه اندازی واحدهای تولیدی برش��مرد 
و اف��زود: ب��ازار ف��روش تولیدات ای��ن کارخانه، 
بازاره��ای صادراتی و کارخانج��ات فولاد داخل 

کشور است.
ملان��وری اظه��ار ک��رد: یک��ی از واحده��ای 
تامین کنن��ده م��واد اولیه کارخانه ف��ولاد قاین، 

همین واحد تولیدی است.
کارخانه کنس��انتره آهن که با سرمایه گذاری 
۴۷ میلیارد تومانی ش��رکت امی��دواران پیراکان 
در بهم��ن س��ال گذش��ته وارد ف��از اجرا ش��د، 
درحال حاض��ر ۸۰ درص��د پیش��رفت فیزیک��ی 
دارد و ف��از مقدماتی آن در دهه فجر امس��ال به 

بهره برداری خواهد رسید.
وی از کارخان��ه اکس��ید منیزیم در ش��هرک 
صنعتی نهبندان که با سرمایه گذاری ۶۰ میلیارد 

تومان در حال احداث است، نیز بازدید کرد.
ای��ن کارخانه ه��م در ح��وزه ف��رآوری مواد 
معدنی طراحی ش��ده و با ۵۰ درصد پیش��رفت 
فیزیکی قرار اس��ت در ۳ماه اول سال ۱۴۰۰ به 

بهره برداری برسد.
تقویت بخش خصوصی در اولویت  �

نماینده عالی دولت در خراسان جنوبی بر این 
باور اس��ت که در کنار تلاش دولت برای تامین 
زیرس��اخت های مورد نی��از س��رمایه گذاری در 
بخش صنعت و معدن، باید سرمایه گذاران بخش 
خصوصی به این عرصه ورود پیدا کنند چنانچه 
در نهبندان هم اولویت اس��تان را تقویت بخش 

خصوصی اعلام کرد.
او گفت: از دغدغه های بس��یار مهم ما، تقویت 
و همراه��ی بخش خصوصی ب��رای بهره برداری 

هرچه بیشتر از ظرفیت های استان است.
ملانوری با اش��اره به اینکه خراسان جنوبی به 
جهت تعدد و تنوع ذخایر معدنی به بهشت معادن 
معروف است افزود: نهبندان بین شهرستان های 
استان از نظر ذخایر معدنی، ویژگی های خاص و 
ممتازی دارد و ش��رایط نهبندان، مزیت بزرگی 
برای س��رمایه گذاری در ح��وزه معادن و صنایع 

وابسته به آن است.
وی تاکی��د ک��رد: م��ا ب��ر آن هس��تیم تا به 
جه��ت بهره ب��رداری از ای��ن مزیت ه��ا و البته 
تحقق سیاس��ت های اقتصاد مقاومت��ی، اقتصاد 

دانش بنی��ان و م��ردم مح��ور را تروی��ج کنیم و 
توسعه دهیم.

اس��تاندار خراس��ان جنوب��ی گف��ت: م��ا ب��ر 
روی مع��ادن اس��تان، تعص��ب داری��م و ب��رای 
اس��تفاده هرچ��ه بهتر از این ظرفی��ت به دنبال 
سرمایه گذاران دارای اهلیت و صلاحیت هستیم.
وی افزود: آنچه مد نظر اس��ت بهره برداری از 
معادن به گونه ای باش��د که ب��ا ایجاد واحدهای 
وابس��ته و پایین دستی نهایت ارزش افزوده ایجاد 
ش��ود و ما برای تحقق این موض��وع، تمام توان 
خود را می گذاریم و از س��رمایه گذاران، حمایت 

جدی می کنیم.
ملان��وری با اش��اره ب��ه وضعی��ت واحدهایی 
ک��ه در نهبندان از آنها بازدید ک��رد، گفت: این 
واحده��ای معدنی در راس��تای بهره ب��رداری از 
معادن شهرس��تان ایجاد می شود لذا با توجه به 
اهمیت موضوع، برای راه اندازی هرچه س��ریع تر 

آنها همراهی می کنیم.
وی اف��زود: اولویت ما این اس��ت که این دید 
را در مردم منطقه تقویت کنیم تا س��رمایه های 
اندک خود را در راستای توسعه شهرستان خود 

به کار گیرند.
اس��تاندار خراس��ان جنوبی گفت: شهرستان 
نهبن��دان به عنوان بهش��ت معدنی با داش��تن 
۲۳نوع ماده معدنی و با بهره گیری بیش از پیش 
ظرفیت مرز مشترک ایران و افغانستان می تواند 
در مسیر توس��عه قرار گیرد البته این ظرفیت ها 
بای��د به ثروت تبدیل ش��ود تا بتواند مش��کلات 

منطقه را حل کند.
مس��ائل و مش��کلات معدنکاران ه��م از نظر 
اس��تاندار دور کند و در نشست ش��ورای اداری 
شهرس��تان نهبن��دان بیان کرد که جلس��ه آتی 
شورای معادن اس��تان در این شهرستان برگزار 

شود.
آماده ش�دن بس�ته س�رمایه گذاری  �

معدن
مجی��د بیک��ی، فرمان��دار نهبن��دان از آماده 
ش��دن بس��ته  س��رمایه گذاری در حوزه معادن 
ای��ن شهرس��تان خب��ر داد و گفت: این بس��ته 
س��رمایه گذاری را در اختیار رسانه ها می گذاریم 

تا به سرمایه گذاران اطلاع رسانی شود.

پ��ای  را جل��وی  قرم��ز  ف��رش  اف��زود:  وی 
س��رمایه گذاران ب��رای ورود آس��ان تر به بخش 
ف��رآوری مواد معدنی شهرس��تان پهن کرده ایم 
و با توجه به انس��جام خ��وب در مجموعه اداری 
شهرس��تان، زمینه ورود سرمایه گذاران را هموار 

خواهیم کرد.
بیک��ی با بی��ان اینکه نهبندان با داش��تن ۲۳ 
ن��وع ماده معدنی یک��ی از قطب های معدنی در 
خراس��ان جنوبی و کش��ور اس��ت گفت: ذخیره 

معدنی نهبندان ۱۸۵ میلیون تن است.
فرمان��دار نهبندان عنوان ک��رد: اکنون معدن 
طلای هیرد در حال بالفعل ش��دن است و نیمه 

نخست سال آینده به بهره برداری می رسد.
وی افزود: با برنامه ریزی انجام ش��ده در بخش 
ف��رآوری معدن��ی درحال حاض��ر ۴۰۵ میلیارد 
تومان سرمایه گذاری در بخش معدن شهرستان 
نهبن��دان توس��ط بخ��ش خصوص��ی در ح��ال 
انجام اس��ت که طرح های خوبی در امس��ال به 

بهره برداری می رسد.
بیک��ی اظهارکرد: برای برق رس��انی به معادن 
ش��اهکوه طب��ق تفاهمنامه س��ازمان توس��عه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، 
شرکت توانیر و اس��تانداری خراسان جنوبی که 
شهریور امسال منعقد شد، درحال حاضر انتخاب 
پیمانکار انجام ش��ده و امیدواریم تا پایان امسال 

عملیات اجرایی آن آغاز شود.
وی گفت: ب��ا توجه به ظرفی��ت غنی معدنی 
منطقه امیدواریم با ورود س��رمایه گذاران بخش 
خصوص��ی و دولت��ی تح��ول خوب��ی در زمینه 
ف��رآوری مواد معدنی این شهرس��تان مرزی رخ 

دهد.
همچنین نهبندان جزو ۳۱ شهرس��تانی است 
که در کشور پایلوت موضوع کمتر توسعه یافتگی 
انتخاب شده و بر همین اساس در سفر شهریور 
امس��ال رئیس س��ازمان آموزش فنی و حرفه ای 
کش��ور به نهبن��دان مقرر ش��د دپارتمان ملی و 
تخصصی معدن با همه خوش��ه های ذیل آن در 
این شهرس��تان ایجاد  شود و اقدامات اجرایی آن 

در دست انجام است.
برخ��ی از م��واد معدن��ی در نهبن��دان مانند 
آندالوزیت و گارنت منحصر به فرد هس��تند و این 
شهرستان قطب سنگ گرانیت در کشور است با 
این وجود به دلیل نبود زیرس��اخت  های مناسب 
و سرمایه گذاری کافی هنوز کمک کننده توسعه 
اقتصادی نبوده اس��ت. عب��اس جرجانی، رئیس 
سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی 
ه��م گفت: تمرکز این س��ازمان در شهرس��تان 
نهبن��دان ب��ا توجه به وجود ظرفی��ت معدنی بر 
ایج��اد، گس��ترش و توس��عه صنای��ع معدنی و 
واحدهای ف��رآوری جوار معدنی اس��ت. وی در 
بازدی��د از معدن آندالوزیت و واحد فرآوری جوار 
معدن این شرکت در شهرستان نهبندان از همه 
س��رمایه گذاران اس��تانی و خارج از استان برای 
ورود به حوزه صنایع معدنی و سرمایه گذاری در 
بخش معدن و فرآوری مواد معدنی دعوت کرد.

خراس��ان جنوبی ۱۱ شهرستان دارد و سراسر 
این اس��تان سرش��ار از م��واد معدنی اس��ت به 
طوری که شهرس��تان طب��س ۷۶ درصد ذخایر 
زغالی کش��ور را در خود جای داده و با توجه به 
اینکه بخش عمده ای از ذخایر بنتونیت اس��تان 
در س��رایان واقع ش��ده، این شهرستان پایتخت 

بنتونیت کشور نامیده می شود.

معضلات زیست محیطی 
معادن شهرضا 

فرماندار ش��هرضا گفت: ۱۷ معدن در ش��هرضا 
وج��ود دارد ک��ه ایج��اد و واگذاری آنه��ا در طول 
تخری��ب  عام��ل  مهم تری��ن  اخی��ر،  س��ال های 

محیط زیست این شهرستان بوده است.
به گزارش ایرنا، ناصر اسدی در جلسه هم اندیشی 
س��ازمان های مردم نه��اد ش��هرضا در فرمانداری، 
اظهار کرد: ظرفیت معادن این شهرس��تان اشباع 

شده است.
به گفته وی، طبق گزارش س��ال های اخیر اداره 
مناب��ع طبیع��ی، این معادن س��نگ لاش��ه تولید 
می کنند نه سنگ زینتی و به همین علت فعالیت 

آنها آلودگی در منطقه را به دنبال داشته است.
فرماندار ش��هرضا با تاکید بر اینکه وجود معادن 
سبب بر هم خوردن طبیعت در شهرضا شده است، 
تصریح کرد: بر اس��اس گزارش اداره منابع طبیعی 
۱۰۰ مع��دن در این خطه واگذار ش��ده که حدود 

۳۰درصد از آن غیر فعال است.
ب��ه گفت��ه اس��دی، رعای��ت نک��ردن موازی��ن 
زیس��ت محیطی از طرف م��ردم و نب��ود فرهنگ 
صحیح شکار از سوی ش��کارچیان از دیگر عوامل 

تخریب محیط زیست شهرضاست.

رشد ۱۰درصدی 
 شاخص های 

صنعت و معدن کرمان 

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
کرمان گفت: بیش از ۱۰.۴ درصد رش��د در حوزه 
صنعت، معدن و تجارت اس��تان در برنامه شش��م 
توس��عه اتفاق افتاده، در حالی که رش��د اقتصادی 

در ابتدای برنامه ۸.۵ درصد پیش بینی شده بود.
به گزارش ایرنا، مهدی حسینی نژاد در نشست با 
مسئول دفتر نمایندگی وزارت امور خارجه استان 
کرمان افزود: رشد اقتصادی حوزه صنعت، معدن و 
تجارت اس��تان کرمان از ۳۷ به بیش از ۴۷ درصد 
رس��یده که ظرفیت خوبی برای توسعه این استان 

محسوب می شود.
وی اظهارکرد: ۲۸ مگاپروژه در راس��تای تکمیل 
زنجیره فولاد و ارزش افزوده مواد معدنی در استان 
ایجاد ش��ده که هرک��دام موتور محرک��ه ای برای 
صنای��ع قطعه س��ازی، صنایع وابس��ته و خدمات 

هستند که محور توسعه استان قرار می گیرند.
حس��ینی نژاد اضاف��ه ک��رد: ب��ا وج��ود تمامی 
چالش ه��ای تحریم ها و مباحث افزای��ش نرخ ارز 
صادرات اس��تان کرمان ۲۶ درصد افزایش یافته و 
ت��راز تجاری مثبت ش��ده و این امر ب��ا وجود تراز 

منفی کشور رقم خورده است.
رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
کرم��ان گفت: رش��د درص��د ص��ادرات کرمان از 
کش��اورزی به س��مت صنع��ت در ح��ال حرکت 
می باش��د و این اس��تان را علاوه بر بهشت معادن، 
در ۲سال آینده به عنوان استانی صنعتی خواهیم 

شناخت.
وی ب��ا بیان اینکه براس��اس قان��ون ۶۵ درصد 
درآمده��ای معدنی خزانه به وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت تخصیص می یابد تصریح کرد: امس��ال 
تنه��ا ۱۵ درصد تخصیص یافته و ش��ورای معادن 
استانی از ظرفیت معافیت ۲۰ درصد حقوق دولتی 
برای توسعه زیرساخت های استان استفاده می کند 
و همچنی��ن مع��ادن می توانن��د با ای��ن اعتبار در 

مسئولیت اجتماعی خود کار کنند.
حس��ینی نژاد ب��ا اش��اره به اس��تان کرم��ان به 
عن��وان یک��ی از اس��تان های معدن خیز کش��ور 
اف��زود: م��س، آه��ن، زغال س��نگ و کرومیت به 
عنوان ۴معدن اصلی اس��تان ظرفیت گس��ترده ای 
ب��رای صادرات فراه��م کرده و بر مین��ای تکمیل 
زنجیره ارزش افزوده از مع��دن تا کارخانه فرآوری 
و ص��ادرات در اس��تان انج��ام می ش��ود ک��ه این 
 س��هم در حوزه کرومیت و زغال س��نگ این سهم 

اندک است.
وی بیان کرد: سرمایه گذاران خارجی کمتری به 
جز چین به علت کرونا به اس��تان وارد شدند که با 
همکاری نمایندگ��ی وزارت امور خارجه طرح های 
صنعتی و معدنی استان قابل گسترش است و مواد 
معدنی ک��ه از چرخه خارج ش��دند، قابلیت تولید 

می یابند.

اخبار
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دبی��ر انجم��ن صنفی کارفرمای��ان صنعت س��یمان گفت: 
جوس��ازی استفاده کنندگان از س��یمان در مورد افزایش نرخ 
با واقعیت تطبیق ندارد و برابر آمارهای ۹ ماهه امس��ال تولید 
و توزیع س��یمان افزایش ۲۰ درصدی نسبت به مدت مشابه 

پارسال دارد.
عبدالرضا ش��یخان در گفت وگو ب��ا ایرنا تصریح کرد: میزان 
تولید سیمان در دوره ۹ ماهه امسال به ۵۰ میلیون تن رسید 
که ۴۹ میلیون و ۱۰۸ هزار تن توزیع ش��ده و در مقایس��ه با 
۴۰ میلی��ون و ۸۹۹ هزار تن توزیع ۹ ماهه پارس��ال، رش��د 

۲۰درصدی دارد.
امکان�انبار�سازی�سیمان�وجود�ندارد��

وی توضیح داد: کارخانه های س��یمان امکان انبار سازی آن 
را ندارند و مقرون به صرفه نیس��ت، زیرا بیش��تر این کارخانه 
باید تولیدات خود را به بازار عرضه کنند تا بتوانند نس��بت به 

پرداخت بدهی های خود اقدام کند.
به گفته ش��یخان، هیاهوی پیرامون عرضه نشدن سیمان و 
طرح افزایش قیمت، مربوط به انبوه س��ازان و تولید کنندگان 

بتن است که با واقعیت همخوانی ندارد و تکذیب می شود.
وی افزود: نیمه دوم س��ال همزمان با س��رد شدن هوا، گاز 

کارخانه های س��یمان قطع ش��د و با وج��ود اینکه کارخانه ها 
مخازن ذخیره س��ازی مازوت دارند، از ابتدای امسال این مهم 

انجام نشد.
تفاوت�نرخ�مازوت�و�اجرا�نشدن�مصوبه�دولت���

دبی��ر انجمن مزبور گفت: نرخ م��ازوت یارانه ای به ازای هر 
لیتر ۳۰۰ تومان تعیین ش��ده بود، درحالی که گاز مترمکعب 
۱۱۸توم��ان در اختیار کارخانه ها بود و به این ترتیب بار مالی 
را به کارخانه ها تحمیل می کند، ضمن اینکه شرکت پالایش 
و پخش فرآورده های نفتی از تولیدکنندگان سیمان خواسته 
ت��ا بابت تفاوت نرخ مازوت یاران��ه ای و نرخ فوب خلیج فارس 

ضمانت  نامه بانکی ارائه دهند که این امر برای تولید کنندگان 
مقدور نیس��ت، درحالی که ماش��ین آلات کارخانه ها در گرو 

بانک هاست.
وی یادآور ش��د: هیات وزیران در ۱۴ دی ماه امسال مصوب 
س��اخت که نرخ م��ازوت تحویلی به کارخانه های س��یمان بر 
مبنای ن��رخ گاز از اول مهرماه ۹۹ اجرا ش��ود، این مصوبه از 
س��وی معاون اول رئیس جمهوری در تاری��خ ۲۷ دیماه ابلاغ 

شده، اما همچنان در اجرای این امر سنگ اندازی می شود.
فروش�نداشتن�سیمان�پیام�ورشکستگی���

ش��یخان گفت: طرح انبار سازی س��یمان توسط کارخانه ها 
که از س��وی انبوه س��ازان مسکن مطرح ش��ده، خلاف است، 
زی��را چنانچ��ه کارخانه ها ق��ادر بفروش نباش��ند، محکوم به 
ورشکستگی می شوند، ضمن اینکه قطعی برق اجازه هیچ گونه 
 فعالیت��ی نمی ده��د و ب��ر روند تولی��د تاثی��ر ۱۰۰ درصدی 

دارد.
وی اضاف��ه ک��رد: طرح موض��وع کمبود تصنعی س��یمان 
و  اس��ت  غیر واقع��ی  تولیدکنن��دگان  س��وی  از  ب��ازار  در 
 مش��کلات س��وخت و ب��رق عوامل اثرگ��ذار بر رون��د تولید 

بوده است.

صادرات�سیمان�حدود��7میلیون�تن��
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان تصریح کرد: 
سال گذشته مجموع صادرات سیمان حدود ۷ میلیون تن بود 
و بالغ بر ۵۴ میلیون تن در بازار مصرف توزیع ش��ده اس��ت، 
درعین حال پارسال به ظرفیت ۸۸ میلیون تنی دست یافتیم.

تولید کنندگان سیمان برابر جداول آماری وزارت صنعت در 
۹ ماهه امس��ال ۵۳ میلیون و ۶۰۶ هزار تن عملکرد داشتند 
که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته افزایش بازدهی به 

میزان ۱۴.۸ درصد ثبت کردند.
میزان تولید ۹ ماهه پارس��ال رق��م ۴۶ میلیون و ۶۹۱هزار 
ت��ن را نش��ان می ده��د و ب��ا توج��ه ب��ه وضعی��ت تعطیلی 
کارخانه ه��ای س��یمان از جمل��ه در ته��ران و دیگ��ر کلان 
ش��هرها ک��ه تابع وضعی��ت جوی اس��ت، انتظار نم��ی رود تا 
 پایان امس��ال ب��ه ارقام م��ورد انتظار در س��ال جهش تولید

دستیابیم.
آماره��ای منتش��ر ش��ده حاک��ی اس��ت: اکن��ون بیش از 
۷۰کارخانه سیمان کشور ظرفیت حدود ۹۰ میلیون تن دارند 
و انتظار می رود در افق ۱۴۰۴ توان این بخش به ۱۲۰ میلیون 

تن برسد.

دبی��ر انجم��ن زغال س��نگ کش��ور گف��ت: آماره��ا 
نش��ان می دهد ت��ا س��ال ۲۰۵۰ مصرف زغال س��نگ 
ی��ک روند افزایش��ی دارد، علت آن هم این اس��ت که 
 زغال س��نگ یک منب��ع ان��رژی ارزان ن��رخ در جهان 

محسوب می شود.
س��عید صم��دی در گفت وگ��و ب��ا ایراس��ین درباره 
اهمیت زغال س��نگ در جهان گفت: ش��کی نیست که 
 انقلاب صنعتی تمام تحول خود را مدیون زغال س��نگ 

است. 
البت��ه اوایل قرن بیس��تم همه فک��ر می کردند دوره 
زغال سنگ تمام ش��ده است و به با عرصه آمدن منابع 
جدید انرژی، زغال س��نگ به حاشیه می رود و مشتقات 
نف��ت، انرژی هس��ته ای و انرژی های پ��اک جای آن را 
 خواهن��د گرفت و دنیا باید با زغال س��نگ خداحافظی 

کند. 
اما در عمل قرن بیستم تمام شد و دنیا نه تنها با آن 
خداحافظی نکرد بلکه مصرف آن چند برابر هم ش��د و 

هنوز هم مهم ترین منع انرژی بشر به شمار می رود.
وی در ادام��ه گفت: آمارها نش��ان می دهد تا س��ال 
۲۰۵۰ مص��رف زغال س��نگ یک روند افزایش��ی دارد. 
علت آن هم این اس��ت که زغال سنگ یک منبع انرژی 

ارزان نرخ اس��ت و ش��ما دیدید که ترامپ بعد از اینکه 
به ریاس��ت جمهوری رس��ید یکی از اهداف خودش را 
فعال س��ازی و افزایش معادن زغال  سنگ در این کشور 
عنوان کرد، چرا که می خواست به دلیل ارزان بودن این 
منبع انرژی، صنایع این کش��ور بتوانند با صنایع کشور 

چین رقابت کنند.
صمدی افزود: چین سالیانه ۳ میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
تن زغال س��نگ تولید می کند در صورتی که آمار تولید 
ای��ن ماده در کش��ور ما نزدیک ۲ میلیون تن اس��ت و 
می بینید که این اعداد و ارقام چقدر از هم فاصله دارد. 
در صورتی که ما از ذخیره ۱۴ میلیارد تنی در کش��ور 

برخوردار هستیم.

وی در پاس��خ ب��ه تبع��ات مص��رف و س��وخت این 
م��اده معدنی گف��ت: مباحثی نظی��ر گرمایش زمین و 
موضوعات��ی از این دس��ت مربوط به کل س��وخت های 
فسیلی اس��ت و فقط شامل زغال  سنگ نمی شود حتی 
س��وخت گاز طبیعی هم از این قاعده مستثنی نیست 
اما چون در دنیا این موضوع بیشتر در مورد زغال سنگ 

مطرح می شود؛ این موضوع این گونه جا افتاده است.
صمدی خاطر نش��ان کرد: ۹۵ درصد سیمان جهان، 
۶۰ درص��د برق و ۹۰ درصد فولاد دنیا از زغال س��نگ 
تولید می ش��ود و دنیا به اهمیت زغال س��نگ پی برده و 
به صورت یک انرژی ارزان قیمت، تمام استفاده خود را 

از آن می برد.
 اما در کش��ور م��ا از دهه ۴۰ به عل��ت اینکه دولت 
یارانه ه��ای زیادی به نفت و مش��تقات نفتی اختصاص 
 داد هم��ه ب��ه ان��رژی ارزان ن��رخ یاران��ه ای ع��ادت 

کرده اند. 
زغال س��نگ در ایران فراموش ش��د و به عنوان منبع 
انرژی خیل��ی جایگاهی ندارد و ما حت��ی یک نیروگاه 
زغال سوز در ایران نداریم در صورتی که ۶۰ درصد برق 
دنیا با زغال تولید می شود. لذا باید در نگاه به این منبع 

انرژی تجدید نظر کنیم.

اقتصادی  مدیر دفت��ر 
سرمایه گذاری  توسعه  و 
ایمی��درو تاکی��د ک��رد: 
عرض��ه س��نگ آهن در 
ب��ورس کالا ب��ه صورت 
»ح��راج باز«، ب��ا هدف 
محص��ولات  ف��روش 
تولیدی، شفاف س��ازی و 

رقابت خریداران متناس��ب با نیاز آنها انجام ش��ده است. به گزارش 
روابط عموم��ی ایمی��درو، امیر صب��اغ تصریح کرد: تا پی��ش از این 
سنگ آهن به صورت مزایده ای عرضه می شد اما ایمیدرو با هماهنگی 

بورس کالا، روش حراج باز را اجرایی کرد.
وی ب��ا بی��ان اینکه در روش جدید، مش��تریان قادر به مش��اهده 
قیمت ه��ای ارائه ش��ده یکدیگر هس��تند، اظهار کرد: در نخس��تین 
روز عرض��ه س��نگ آهن، ذوب آه��ن اصفه��ان توانس��ت محمول��ه 
م��ورد نظ��ر را در رقاب��ت ب��ا ۲ ش��رکت دیگ��ر ) ف��ولاد مبارکه و 
 هلدینگ توس��عه مع��ادن و صنای��ع معدنی خاورمیان��ه( خریداری

کند.
صباغ در ادامه گفت: از این پس از الگوی حراج باز بیشتر استفاده 
خواهیم کرد به طوری که علاوه بر سنگ آهن دیگر محصولات نیز با 

همین روش عرضه شوند.

دبیر�انجمن�صنفی�کارفرمایان�صنعت�سیمان:�

افزایش�نرخ�سیمان�براساس�جوسازی�نیست

شفاف�سازی�قیمت�های�سنگ�آهن�روند�صعودی�مصرف�زغال�سنگ�تا�سال�2050
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گروه معدن

کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجلس در حالی 
طرح س��اماندهی ف��ولاد را بررس��ی می کند که 
کارشناس��ان و فعالان صنعت فولاد ضمن تاکید 
ب��ر ضرورت اصلاح این ط��رح، آن را عامل زمین 

خوردن صادرات معرفی می کنند.
ب��ه گزارش مه��ر، صنعت فولاد کش��ور مدتی 
اس��ت درگی��ر قیمت گ��ذاری دس��توری، دچار 
چالش ش��ده اس��ت؛ دولت و مجلس هر یک به 
دنب��ال س��اماندهی ای��ن صنعت ب��ه روش های 
خاص خود هس��تند. ماه ها قبل نهاوندیان معاون 
اقتص��ادی رئیس جمهوری به نمایندگی از دولت 
ش��یوه نامه ای را ب��ا عنوان »س��اماندهی عرضه و 
تقاضای زنجیره فولاد« ابلاغ کرد که بر اساس آن 
نرخ پایه میلگرد، شمش، اسلب، ورق سرد و ورق 
گرم باید ۸۰ درصد CIS تعیین شود. پس از این 
ابلاغیه، ب��ه دلیل انتقادات فراوان فعالان زنجیره 
فولاد، جلساتی بین نهاوندیان و فولادی ها جهت 
رف��ع ایرادات ش��یوه نامه مذکور برگزار ش��د. در 
همین هنگام علیرضا رزم حس��ینی وزیر صنعت، 
معدن و تجارت به یک باره با ابلاغ بخش��نامه ای 
به بورس کالا دس��تور داد که نرخ پایه ش��مش 
 به جای ۸۰ درص��د باید ۷۰ درصد CIS تعیین 

شود.
با ابلاغ این بخش��نامه صدای انتقادات بلندتر 
ش��د تا جایی که مس��ئولان بورس کالا راسا به 
موض��وع ورود ک��رده و اعلام کردن��د که وزارت 
صنع��ت، معدن وتج��ارت حق دخال��ت در امور 
مربوط به بازار س��رمایه را ندارد و حتی اس��حاق 
جهانگی��ری معاون اول رئیس جمه��وری نیز در 
نامه ای به نهاوندیان دس��تور داد شیوه نامه عرضه 
و تقاض��ای زنجیره فولاد با تاکی��د بر حمایت از 

بازار سهام بازنگری و اصلاح شود.
طرح�مجلس�برای�ساماندهی�فولاد��

در گیر و دار این بخش��نامه ها و شیوه نامه های 
دولتی، کمیسیون صنایع و معادن مجلس اعلام 
کرد که راس��ا طرحی را برای زنجیره فولاد تهیه 
کرده که بر اساس آن باید تمام محصولات فولادی 
ب��ه بورس کالا عرضه و ه��ر ۶ ماه یک بار وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت ب��رای این اقلام، کف و 
سقف قیمتی تعیین کند. از دیگر محورهای مهم 
طرح مجلس این اس��ت که صادرات محصولات 
ف��ولادی در صورت��ی مجاز خواهد ب��ود که یک 
هفته از عرضه آن در بورس گذشته باشد و مازاد 

محصولات عرضه ش��ده، مجوز ص��ادرات خواهد 
داشت.

حج��ت الله فی��روزی، س��خنگوی کمیس��یون 
صنای��ع و مع��ادن مجل��س در توجی��ه اق��دام 
مجل��س در تدوین یک طرح ف��ولادی به صورت 
م��وازی با دولت می گوید: دولت می گوید ش��یوه 
نام��ه ای درباره ف��ولاد تهیه کرده که بر اس��اس 
آن ب��ازار فولاد کنترل ش��ود اما ب��ا وجود آنکه 
چن��د م��اه از ابلاغ ای��ن ش��یوه  نامه می گذرد نه 
 تنه��ا نتیجه ای نداش��ته بلکه قیمت ه��ا افزایش 

یافته است.
ش��یوه نامه ی��ک دس��تورالعمل اس��ت و هر 
لحظه ام��کان لغو ی��ا تغییر آن وج��ود دارد اما 
ای��ن طرح قرار اس��ت به صورت قان��ون درآید و 
 امکان تغییر آن برای دستگاه های اجرایی وجود 

ندارد.
 اگرچه هدف مجلس برای سامان دادن به بازار 
فولاد قابل دفاع اس��ت اما به اذعان کارشناس��ان 
و فعالان زنجی��ره فولاد، طرح مجل��س ایرادات 
زی��ادی دارد و نه تنها صادرات این محصول را با 
مشکل مواجه خواهد کرد بلکه منافع سهامداران 
ش��رکت های حاضر در زنجیره فولاد را هم نیز با 

خطر مواجه خواهد کرد.

صادرات�زمین�می�خورد��
در ای��ن رابط��ه سید رس��ول خلیفه س��لطانی 
دبی��ر انجم��ن تولیدکنن��دگان ف��ولاد در مورد 
طرح مجلس ب��ه مهر می گوید: اگر مجلس قصد 
قانونگ��ذاری برای فولاد دارد، جزییات این قانون 
طوری نباش��د که دس��ت و پای فولاد ایران را در 
مواجهه با تغیی��ر و تحولات داخلی و بین المللی 
ببندد چرا که بازار فولاد یک بازار پویا است و نیاز 
به چابکی و ش��ناوری زیاد در سیاست گذاری ها 
دارد.وی در م��ورد ای��رادات طرح نی��ز می گوید: 
مهم ترین ایراد وارده به طرح مجلس برای تنظیم 
بازار فولاد ماده ۳ آن است؛ در صورت عدم اصلاح 
این ماده، صادرات فولاد کش��ور به شدت آسیب 
می بین��د چرا که معافیت ه��ای مالیاتی صادرات 
زنجیره فولاد حذف شده و عوارض صادراتی نیز 
اخذ خواهد شد. این در حالی است که فولاد پس 
از پتروش��یمی، در رتبه دوم ارزآوری کشور قرار 
دارد و می تواند سالیانه تا ۶ میلیارد دلار ارزآوری 
داش��ته باشد اما اگر چنین برخورد ضد صادراتی 
ب��ا این صنعت صورت بگیرد، قطعا کش��ور دچار 
کاهش تولید و افت ص��ادرات و ارزآوری خواهد 
شد که متأس��فانه عواقب آن را مردم و قشرهای 

محروم، بیشتر لمس خواهند کرد.

خلیفه س��لطانی افزود: یک ایراد مهم دیگر در 
این ط��رح، در نظر گرفتن اختی��ارات فوق العاده 
ب��رای یک کارگروه اس��ت که متأس��فانه بخش 
خصوص��ی به ویژه تش��کل های تخصصی در آن 
نقش جدی ندارن��د و حضور آنان هم بدون حق 
رأی در نظر گرفته شده که چنین رویه ای ممکن 
اس��ت به عدم توجه به واقعیت های بازار فولاد و 
نقش بخش خصوصی در تنظیم بازار منجر شود.
وی یادآور شد: درحال حاضر ۲ برابر نیاز کشور 
تولید فولاد داریم و تنها با مدیریت صحیح عرضه 
و تقاضا می توان ن��رخ را به نفع مصرف کنندگان 
نهای��ی کاهش داد و این همان اصلی اس��ت که 
مجلس و دولت و نهادهای نظارتی باید به دنبال 
آن باشند نه اینکه فارغ از بحث های مهم اجرایی 
در عرضه و تقاضا، ب��ه دنبال فرمول های قیمتی 

بروند.
انتق�اد�مرک�ز�پژوهش�ه�ا�ب�ه�ط�رح���

مجلس
همچنی��ن مرکز پژوهش ه��ای مجلس نیز در 
گزارش��ی ضمن تاکید بر اینکه طرح مجلس نیاز 
به اصلاح دارد، آورده اس��ت: مرکز پژوهش های 
مجل��س با کلی��ات این طرح موافق اس��ت، ولی 
برخی رویکرده��ای این طرح نادرس��ت ارزیابی 

می ش��ود، مهم تری��ن این رویکردهای نادرس��ت 
عبارت اس��ت از بی توجهی ب��ه ضرورت ثبات در 
صادرات در کنار تأمین پایدار نیاز داخل، الزام به 
عرض��ه محصولات همه تولیدکنندگان در بورس 
کالا و ایجاد کمیته جدید برای سیاست گذاری در 
صنعت فولاد. اصلاح این رویکردها ضروری است 
و در صوت عدم اصلاح مس��تعد ایجاد مشکلات 

جدید برای زنجیره فولاد کشور خواهد بود.
در گزارش بازوی پژوهشی مجلس تاکید شده 
اس��ت: صادرات پایدار محص��ولات زنجیره فولاد 
نیازمن��د برنامه ری��زی میان م��دت و بلندمدت 
توسط تولیدکنندگان است تا ضمن ایجاد امکان 
انعقاد قراردادهای صادراتی، نس��بت به دستیابی 
به بازارهای جدید و حفظ بازارهای موجود اقدام 
کنن��د. م��اده )۳( این طرح، ام��کان برنامه ریزی 
میان م��دت و بلندمدت برای صادرات واحدهای 
تولیدی را سلب کرده است، زیرا تغییرات ناگهانی 
در بازار داخلی ممکن است موجب افزایش تقاضا 
شده و بازارهای صادراتی تولیدکنندگان زنجیره 
را با چالش و ش��وک های مقطع��ی روبه رو کند، 
بنابراین با هدف ص��ادرات پایدار و تأمین پایدار 
نیاز داخل به محصولات زنجیره فولاد، پیشنهاد 

می شود ماده )۳( این طرح اصلاح شود.

کاهش صادرات با طرح فولادی مجلس

 ریل ذوب آهن اصفهان
در غرب آسیا بی همتا است

عض��و هیات مدی��ره ذوب آه��ن اصفه��ان گفت: 
تاسیس ذوب آهن اصفهان بر پایه زنجیره تولید از 
مع��دن تا محصول نهایی بود و لذا مدیریت معادن 
را بر عهده داش��ت. اما به علت سیاست گذاری های 
نادرست معادن واگذار شدند و امروز ذوب آهن در 
تامین پایدار مواد اولیه برای تولید با سه کوره بلند 

با چالش هایی مواجه است.
به گزارش اقتصاد آنلاین، مرتضی یزدخواس��تی 
افزود: با تدبیر مدیریت عالی ش��رکت و طرح هایی 
که در جلس��ات هی��ات مدیره پیگیری می ش��وند 
چشم انداز خوبی را شاهد هستیم که خرید معدن 
زغال س��وادکوه یک نمونه از آن است. عضو هیات 
مدیره ذوب آهن اصفهان که نظارت بر شرکت های 
تابعه کارخانه را نیز عهده دار اس��ت، خاطرنش��ان 
ک��رد: به منظور بررس��ی چالش ه��ا و فرصت های 
ش��رکت ها، جلس��ات ماهان��ه برگزار می ش��ود که 
بازخورد خوبی داش��ته است.  برای هر یک از این 
ش��رکت ها رس��الت خاصی تعریف ش��ده و تلاش 
داری��م به نحوی برنامه ریزی ش��ود ک��ه به صورت 
تخصصی بر فعالیت ها متمرکز باش��ند تا برون داد 
موثرتری را ش��اهد باش��یم. مرتضی یزدخواس��تی 
بیان کرد: بر اس��اس مصوبه هیات مدیره پروژه های 
کارخانه تا حد امکان به ش��رکت های تابعه واگذار 
می ش��ود تا بتوانند در کنار این طرح ها در صنایع 
مختلف مانند ش��رکت مهندس��ی و پویش ساخت 
حضور فعال داش��ته باش��ند. وی در ادامه به تولید 
ری��ل در ذوب آهن اصفه��ان پرداخ��ت و افزود: با 
برنامه ریزی ه��ای مدیریت عالی ش��رکت و تلاش 
ش��بانه روزی کارکنان در بخش های مختلف تولید 
ری��ل در ای��ران به اس��م ذوب آه��ن اصفهان ثبت 
ش��د. در زمین��ه تولی��د ورق، میلگ��رد و... صنایع 
دیگ��ر فعال هس��تند اما ریل ذوب آه��ن در غرب 
آس��یا بی همتاست. یزدخواستی که ریاست کمیته 
طرح ه��ای ارزش افزا در ذوب آه��ن اصفهان را نیز 
عهده دار اس��ت، گفت: ایده های بس��یار خوبی از 
س��وی کارکنان بخش های مختلف دریافت کردیم 

که در کمیته مربوطه در دست بررسی هستند.

افزایش ۵ درصدی عرضه 
ورق قلع اندود 

مدی��ر فروش داخلی فولاد مبارکه اصفهان گفت: 
عرضه ورق قلع اندود فولاد مبارکه در ۱۰ماه امسال 
با افزایش ۵ درصدی نس��بت به مدت مش��ابه سال 
گذش��ته مواجه شد و اس��تفاده از روش های دیگر 
بسته بندی در مواد غذایی علت کاهش تقاضا بوده 

است.
 به گزارش ایراسین، محمد تاجمیر ریاحی گفت: 
به نظر می رسد اس��تفاده شرکت های تولیدکننده 
روغن نباتی و س��ایر تولیدکنندگان مواد غذایی از 
بس��ته بندی های دیگر دلیلی به غیر از عرضه ورق 
قلع ان��دود دارد؛ زیرا عرضه این محصول نس��بت 
به س��ال قب��ل رو به افزایش بوده و حتی بخش��ی 
از تولی��دات ورق قل��ع اندود در انبار ش��رکت های 
تولیدکننده دپو ش��ده اس��ت. وی در مورد میزان 
عرضه ورق قلع اندود از س��وی مبارکه اصفهان به 
بازار افزود: شرکت فولاد مبارکه اصفهان در ۱۰ماه 
امس��ال ۸۸ هزارو ۳۸۰ تن ورق قلع اندود به بازار 
عرضه کرده اس��ت که نسبت به مدت مشابه سال 
قب��ل ) ۸۳ ه��زار و ۳۷۰ ت��ن(، از ۵ درصد رش��د 
برخ��وردار بود. مدیر فروش داخل��ی فولاد مبارکه 
اصفه��ان تصریح کرد: از نظ��ر نرخ نیز همواره نرخ 
ورق قل��ع اندود داخلی کمتر از قیمت های جهانی 
این محصول بوده اس��ت و ف��ولاد مبارکه اصفهان 
به منظ��ور حمای��ت از تولیدکنن��دگان قوطی های 
بسته بندی مواد غذایی از جمله حلب روغن، قوطی 
کنس��رو و رب گوجه فرنگی، محصولات قلع اندود 
را هم��واره با اعتبار اس��نادی مدت دار عرضه کرده 
اس��ت.وی تصریح کرد: در دو عرض��ه اخیر فولاد 
مبارک��ه اصفهان، تناژ معامله ش��ده ورق قلع اندود 
در ب��ورس کالا کمت��ر از تناژ عرضه بوده اس��ت؛ 
به طوری که در بیست و دوم دی ماه امسال فولاد 
مبارک��ه اصفهان ۳ هزار و ۵۰۰ تن ورق قلع اندود 
عرض��ه کرد که از این می��زان یک هزار و ۹۵۰ تن 
مورد معامله قرار گرفت.ب��ه گفته تاجمیر ریاحی، 
همچنی��ن در ۶ بهمن ماه امس��ال ۴ هزار و ۵۰۰ 
ت��ن ورق قلع اندود عرضه کرد ک��ه ۴ هزارو ۱۵۰ 
تن خریداری شد. بنابراین به نظر می رسد استفاده 
ش��رکت های تولیدکنن��ده روغ��ن نباتی و س��ایر 
تولیدکنندگان مواد غذایی از بسته بندی های دیگر 
دلیل��ی به غیر از عرضه ورق قل��ع اندود دارد؛ زیرا 
عرضه این محصول نس��بت به سال قبل با افزایش 

روبه رو بوده است.
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قیم��ت نق��ره در معاملات روز س��ه ش��نبه با س��ودگیری 
س��رمایه گذاران از رشد چش��مگیر این فلز ارزشمند حدود دو 
درصد کاهش یافت. به گزارش ایس��نا، اونس نقره برای تحویل 
ف��وری ب��ا ۱.۵ درصد کاهش، به ۲۸ دلار و ۵۴ س��نت رس��ید. 
بهای معاملات این بازار تحت تاثیر س��یل ورود سرمایه گذاران 
غیرحرف��ه ای ب��ه ب��ازار، ۷.۳ درصد جهش پیدا ک��رده بود که 
بالاتری��ن ن��رخ از فوریه س��ال ۲۰۱۳ بود و به م��رز ۳۰ دلار و 
س��ه س��نت رس��یده بود. ش��رکت CME Group سپرده 
الزامی از س��وی بورس برای جلوگیری از ریسک ورشکستگی 
سرمایه گذارانی که در معاملات آتی حضور دارند را افزایش داد 
تا سفته بازی در بازار نقره را کنترل کند. هجوم دیوانه وار به بازار 
نقره که از هفته گذش��ته شروع شده، باعث شده است بسیاری 

از ش��رکت ها از امریکا گرفته تا سنگاپور برای تامین تقاضا برای 
شمش و س��که نقره تقلا کنند. همچنین کمیسیون معاملات 

آتی کالای امریکا به دقت اوضاع بازار را زیر  نظر گرفته است. 
آمار صندوق »آی ش��یرز س��یلور تراس��ت« که بزرگ ترین 
صندوق ETF نقره است، نشان داد داراییهای نقره این صندوق 

از روز پنج شنبه تا جمعه به رکورد ۳۷ میلیون سهم رسید. 
هر س��هم معادل یک اونس نقره اس��ت. ادوارد مایر، تحلیلگر 
ش��رکت ED&F Man Capital Markets در ای��ن باره 
گفت: این حقیقت که نقره بدون افزایش نرخ مشابه سایر فلزات 
ارزشمند صعود کرده است نشان می دهد که تحت  تاثیر عوامل 
بیرونی بوده و بنابراین مستعد افت قابل توجه نرخ است. با وجود 
فقدان عوامل بنیادین تاثیرگذار در صعود قیمت ها، کارشناسان 

می گویند تقاضای سرمایه گذاران غیرحرفه ای می تواند بازار را 
در آینده نزدیک همچنان بالاتر ببرد. گرگور گرگرسن، موسسه 
ش��رکت بازرگانی س��یلور بولین پی تی در سنگاپور اظهار کرد 

برخی از مشتریان طلا را می فروشند تا نقره بخرند. 
کمبود سکه نقره به خصوص در امریکای شمالی ایجاد شده 
با این حال همچنان می توانیم شمش هزار اونسی نقره را با نرخ 

فعلی عرضه کنیم. 
ش��رکت کارگزاری شمش اپمکس امریکا نسبت به تاخیر در 
انجام معاملات نقره به دلیل افزایش حجم معاملات هشدار داد. 
س��ایر شرکت های امریکایی هم به مشتریان شان درباره تاخیر 
۵ تا ۱۰ روزه تحویل هشدار داده اند. فروشندگان و کارشناسان 
صنع��ت می گویند اگرچه افزایش س��ریع تقاض��ا، عرضه را با 

محدودیت روب��ه رو کرده اما موجودی این فلز فراوان اس��ت و 
زمانی که فلز به مقصد مورد نیاز ارس��ال شود، تاخیرها احتمالا 
کمتر می شود. طبق اعلام شرکت مشاوره متالز فوکوس، حدود 
یک میلیارد اونس نقره س��الانه تولید و مصرف می شود و عرضه 
این فلز در یک دهه اخیر مازاد داش��ته اس��ت. سرمایه گذاران 
چینی هم وارد بازار معاملات آتی و خرید س��هام ش��رکت های 
معدنی ش��دند اما ورود آنه��ا محدودیتهای فیزیکی را به دنبال 
نداش��ته اس��ت. خریداران هندی هم معمولا ط��لا را به عنوان 
سرمایه گذاری ترجیح می دهند.بر اساس گزارش رویترز، طبق 
آمار متالز فوکوس، هند و چین معمولا یک چهارم تا یک س��وم 
از تقاضا برای محصولاتی نظیر ش��مش و س��که نقره را تشکیل 

می دهند. 

نقره ریزش کرد

طلوعیکابرچرخهسنگآهن
گروه معدن

پایان ابر چرخه قبلی س��نگ آهن در اوایل س��ال 
۲۰۱۴ ضربه سختی برای بازار این ماده اولیه بود به 
ویژه زمانی که اواخر سال ۲۰۱۵ نرخ به کف کمتر از 
۴۰ دلار هر تن رسید. عمق عقب نشینی و این بازه ۶ 
س��اله کارشناسان را برای مدتی طولانی بدبین کرد. 
چش��م انداز نرخ نزولی بود و این دیدگاه وجود داشت 
که بهبود بازار سنگ آهن با توجه به پروژه های جدید 

معدنی غیر قابل تصور است.
 ب��ه گزارش ف��ولاد ای��ران، حتی زمان��ی که نرخ 
سنگ آهن در اواسط سال ۲۰۱۹ از ۱۲۰ دلار در هر 
ت��ن فراتر رفت ای��ن دیدگاه جا افتاده بود و به عنوان 
تاثیر فاجعه شکست سد شرکت واله در اوایل همان 
س��ال تفسیر شد. این بدبینی آنقدر ریشه دوانده بود 
که مش��اهده بهبود پیوسته پایه های بازار را از نگاه ها 

پنهان ساخت.
در کمال تعجب و بر خلاف انتظار تحلیلگران، نرخ 
س��نگ آهن در س��ال ۲۰۲۰ با افزایش ۷۴ درصدی 
روبه رو ش��د و با اختلاف قابل توجهی از س��ایر فلزات 
پیشی گرفت. در نتیجه سیر صعودی نرخ سنگ  آهن 
در ۲ س��ال گذشته، فعالان بازارهای صنعتی و مالی 
از بهب��ود پایدار بازار اطمینان پیدا کرده اند به طوری 
که طلوع یک ابرچرخه جدید س��نگ آهن به واقعیت 
تبدیل شده اس��ت. سنگ آهن خلوص ۶۲ درصد در 
دس��امبر س��ال ۲۰۲۰ ب��ه ح��دود ۱۸۰ دلار هر تن 
سی اف آر چین رسید، که در تقریبا ۱۰ سال گذشته 

بی س��ابقه بوده و در س��ال ۲۰۲۱ تا اواخر ژانویه در 
مح��دوده ۱۷۰ دلار ه��ر ت��ن قرار گرف��ت. ظرفیت 
ش��کل گیری یک ابرچرخه جدید زمانی بیشتر مورد 
توجه قرار گرفت که انتظار می رود محرک های مالی 
عظیم ابزار اصلی برای بهبود اقتصاد جهانی در دوران 

پس از کرونا باشند.
بدبینی نسبت به انتهای این چرخه در زمینه تقاضا 
بی اس��اس نبود. برآورد شده بود افت نرخ سنگ آهن 

از س��ال ۲۰۱۳ آغ��از ش��ود. چرا ک��ه تقاضای چین 
)ک��ه تقریبا نیم��ی از فولاد جه��ان را تولید می کند 
و س��ه چهارم از منابع جهانی س��نگ آهن را مصرف 
می کن��د( در اوج ۸۰۰میلیون تن تولید فولاد به اوج 
رس��ید و پروژه های زیربنایی عظیم آن در حال اتمام 

بودند و حباب بازار مسکن آن خنثی شده بود. 
این نقطه اوج تولید فولاد برای ۳ تا ۴ سال )۲۰۱۳ 
تا ۲۰۱۶( ادامه داشت و همزمان با تلاش های چین 

در زمین��ه اس��تفاده از بدهی ه��ای م��ازاد، کاهش 
موج��ودی انباره��ا و کاه��ش ظرفیت تولی��د بود. با 
تکمیل پاکس��ازی های مالی، چین رشد فزاینده اش 
را از س��ر گرفت و تا س��ال ۲۰۲۰ تولید فولاد خام آن 
از ی��ک میلیارد تن فرات��ر رفت، که ۲۰۰ میلیون تن 
بیش��تر از اوج تولید قبلی بود! این رشد سالم به بازار 
س��نگ آهن نیز راه پیدا کرد و تا س��ال ۲۰۲۰ محیط 
را ب��رای بهبود و طلوع یک اب��ر چرخه جدید فراهم 

کرد، فرصتی که چند س��ال قبل غیرقابل تصور بود. 
در حقیق��ت، در حال��ی که میزان تولید فولاد در این 
اوج ثب��ات یافت، واردات س��نگ آهن هرگز از رش��د 
دس��ت بر نداشت. در س��مت عرضه جهانی، فشار ها 
ب��رای مقابله با بازگش��ت یک ب��ازار قدرتمند حتی 
بیشتر بود. وقتی ش��رکت فورتسکیو در اواسط دهه 
۲۰۰۰ وارد بازار سنگ آهن شد و مجهز به برنامه ای 
مختل کننده برای افزودن ۲۰۰ میلیون تن عرضه به 
بازار بود، مجموع تولید ۳ ش��رکت معدنی بزرگ دنیا 
۵۰۰میلیون تن بود. برای حفظ س��هم خود در بازار 
و پرداختن به ش��رایط رو به رشد تقاضای چین، این 
انحصار چند جانبه که در چند س��ال بازیگران اصلی 
ب��ازار را به ۴ش��رکت افزایش داد، با س��رمایه گذاری 
حدود ۱۰۰میلیارد دلاری در فرآیند توس��عه همراه 
ب��ود، در حالی که حدود ۷۰ درصد س��هم بازار را در 
اختیار گرفت. فقط در خلال چند س��ال، این ۴ غول 
معدنی تولید سنگ آهن را دو برابر کرده به بیش از ۱ 
میلیارد تن در سال رساندند در حالی که ورود بازیگر 

جدید احتمالی به بازار را محدود کردند.
 آنه��ا منحنی هزینه ه��ا را آنقدر کم تعیین کردند 
ک��ه انتظ��ار نمی رف��ت قیمت های نق��دی به جایی 
نزدی��ک ب��ه اوج آخری��ن ابرچرخه بازگ��ردد و این 
اوض��اع ی��ک چش��م انداز بدبینانه از ی��ک کف نرخ 
طولانی و مس��یری طولانی ب��رای بهبود را به وجود 
آورد. با این حال، ۴ غول معدنی دنیا س��رمایه گذاری 
 عم��ده جدیدی )به غیر از س��رمایه پایدار( را متعهد

نشده اند.

 وضعیت نرخ 
مواد اولیه فولاد در چین

قیمت مواد اولیه تولید فولاد در چین رو به افزایش است. 
به گزارش ایراس��ین، نرخ مواد اولیه تولید فولاد در چین 
ازجمله سنگ آهن و کک رو به افزایش است. این در حالی 
است که در هفته گذشته نرخ سنگ آهن در چین مقداری 
کاه��ش یافت��ه بود. دلیل افزایش نرخ کک در بازار داخلی، 
عدم عرضه این ماده از س��وی تولید کنندگان داخلی بوده 
است. کاهش عرضه کک در چین در حالی است که در ۱۱ 
ماه نخس��ت س��ال ۲۰۲۰ نیز چین ۳ میلیون و ۱۹۰ هزار 
تن کک صادر کرده بود که ۴۷.۱ درصد در مقایسه با دوره 
مش��ابه ۲۰۱۹ کاهش داش��ت. فقط در ماه دسامبر ۲۰۲۰ 
)ماه گذشته( صادرات کک چین به ۳۹۰ هزار تن رسید که 
در مقایسه با ماه نوامبر ۳۴.۵ درصد رشد داشت. صادرات 
زغال این کش��ور نیز در ماه دس��امبر ۲۰۲۰ به ۹۰ هزار تن 
رسید که در مقایسه با ماه نوتامبر ۴۷ درصد کاهش داشت.

 کاهش سود 
فولاد کاران کره ای

ش��رکت ف��ولاد هیوندای ک��ره جنوب��ی )بزرگ ترین 
تولید کنن��ده ف��ولاد کره( از کاهش س��ود خود در س��ال 
۲۰۲۰ خبر داد.به گزارش ایراس��ین، بر اس��اس گزارش 
سالانه شرکت فولادی هیوندای، کاهش سود این شرکت 
در ۳ ماه چهارم سال ۲۶۷ میلیارد وون معادل ۲۳۸ میلیون 
و ۸۹۰ هزار دلار بوده است.در ۳ ماهه چهارم ۲۰۱۹ کاهش 
س��ود این ش��رکت ۷۴ میلیارد وون بود. این در حالی است 
ک��ه در همی��ن دوره درآمد ه��ای این ش��رکت ۷.۲ درصد 
رش��د داش��ته و به ۴ میلیارد و ۲۷۰ میلیون دلار رس��یده 
اس��ت.در س��ه ماهه س��وم نیز کاهش سود این شرکت ۴۵ 
میلیارد وون بود. در مجموع سال ۲۰۲۰ میلادی درآمد این 
شرکت با ۱۲.۱ درصد کاهش به ۱۶ میلیارد و ۱۴۰ میلیون 
 دلار رسید. کره جنوبی جزو ۱۰ تولید کننده بزرگ فولاد 

جهان است.
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معاون امور معادن و صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن 
و تجارت آذربایجان غربی از صدور ۲۹ پروانه بهره برداری از 

معادن استان از ابتدای امسال تاکنون خبر داد.
پریس��ا عابدپ��ور در گفت وگو ب��ا مهر با اش��اره به صدور 
۳۲پروانه و گواهی اکتشاف از معادن استان در امسال، افزود: 
با این تعداد پروانه بهره برداری زمینه اشتغال برای ۲۲۰ نفر 

در بخش معادن استان فراهم شده است.
وی با اشاره به اینکه احیای معادن کوچک از اولویت های 
س��ازمان در امسال است، عنوان کرد: در این مدت ۳ معدن 
س��نگ  آهن قال��و ش��یخان ب��وکان، کرومیت ه��ای خوی و 

خاک نسوز در استان احیا شده است.
عابدپ��ور با بیان اینکه س��الانه ۱۷ میلی��ون و ۶۸۰ هزار 
تن انواع مواد معدنی از ۴۸۹ معدن فعال اس��تان اس��تخراج 
می ش��ود، افزود: میزان ذخیره قطعی معادن آذربایجان غربی 

ی��ک میلیون و ۲۲۱ ه��زار و ۶۵۷ تن بوده که در این بخش 
برای ۵هزار و ۲۰۰ نفر به صورت مس��تقیم در بخش معدن 

استان اشتغال فراهم شده است.
وی، میزان س��رمایه گذاری بر روی این معادن را ۳هزار و 
۷۴۰ میلی��ارد و ۱۳۸ میلیون ری��ال عنوان کرد و ادامه داد: 

۶۸نوع ماده معدنی در کشور شناسایی شده است که ۵۱نوع 
از این تعداد در این استان وجود دارد که در مرحله اکتشاف 

و بهره برداری است.
عابدپ��ور با بیان اینک��ه عمده مواد معدن��ی دارای کاربرد 
در صنایعی از جمله س��اختمانی، آرایش��ی، بهداشتی، فولاد، 
نفت اس��ت، اضافه ک��رد: صنایع تبدیلی این اس��تان نیز در 
بخش های فرآوری و اس��تحصال طلا، س��نگ تزئینی، تولید 
 س��یمان، آهک، گچ و صنع��ت تولید پودره��ای میکرونیزه 

فعال است.
مع��اون امور مع��ادن و صنای��ع معدنی س��ازمان صنعت، 
مع��دن و تجارت آذربایجان غرب��ی ظرفیت تولید واحدهای 
صنایع فرآوری و تبدیلی مواد معدنی اس��تان را ۹۸میلیون 
و ۷۳۳ ه��زار و ۶۴۱ ت��ن عنوان کرد و گف��ت: این ظرفیت 
ف��رآوری توس��ط ۸۴۷ واح��د ف��رآوری و تبدیل��ی م��واد 

معدن��ی در بخش ه��ای مختلف ش��ن و ماس��ه، کانی فلزی 
 و غیرفل��زی و ط��لا در س��طح اس��تان فعال ب��وده و انجام 

می شود.
عابدپور تصریح ک��رد: درحال حاضر ۱۸۷ محدوده معدنی 
دارای پروان��ه اکتش��اف و ۵۲ مع��دن دارای گواهی کش��ف 
هستند که با به بهره برداری رسیدن این معادن و محدوده ها 
هم ظرفیت اس��تخراجی مواد معدنی و هم اش��تغالزایی در 

حوزه معادن استان افزایش خواهد یافت.
وی با اش��اره به ظرفیت ب��الای اس��تان آذربایجان غربی 
در ح��وزه مواد معدنی به خصوص س��نگ های تزئینی گفت: 
آذربایج��ان غربی از لحاظ تنوع مواد معدنی به خصوص انواع 
س��نگ های تزئینی در رتبه های برتر کش��وری قرار دارد که 
برای اس��تفاده از این فرصت خدادادی برنامه های زیادی در 

حال اجرا است.

مدی��رکل میراث  فرهنگی، گردش��گری و صنایع دس��تی 
اس��تان کرمان گف��ت: با هم��کاری دس��تگاه های مرتبط، 
گردش��گری معدن به ایده ای جدید برای توسعه گردشگری 

کرمان مبدل خواهد شد.
به گزارش ایس��نا، فریدون فعالی در نشست با مدیرعامل 
شرکت زغال سنگ استان کرمان و فرماندار کوهبنان بر لزوم 
توسعه گردشگری معدن به عنوان اندیشه ای جدیدی برای 
جذب گردش��گران تاکید کرد و افزود: شناساندن و معرفی 
ظرفیت های گردشگری معدن برای سرمایه گذاران و ایجاد 
تعام��ل با دس��تگاه های مرتبط یک��ی از اولویت های میراث 

فرهنگی است.
وی اظهار کرد: استان کرمان به واسطه معادن آن شناخته 
می ش��ود که می توان با فراهم کردن زیرساخت های لازم و 
ایجاد مس��ائل ایمنی برای معادن متروک نظر گردش��گران 
را به س��وی این بخ��ش جلب کرد و گردش��گری معدن را 

توسعه داد.
فعالی ب��ا بیان اینکه به راحتی و با برنامه ریزی می ش��ود 
معادن متروک را به یک منبع درآمد و ایجاد ش��غل تبدیل 
ک��رد، بیان کرد: با توج��ه به تعداد بالای مع��ادن فعال در 
اس��تان کرمان، دیدن مراحل اس��تخراج از ی��ک معدن در 
حال فعالیت با رعایت تمام مسائل ایمنی نیز می تواند برای 

گردشگران جذاب و دیدنی باشد.
فعالی تصریح کرد: فعالیت در معادن استان کرمان دارای 

س��ابقه تاریخی زیادی اس��ت که دیدن این پیش��ینه برای 
گردشگران نیز جذاب خواهد بود.

مدی��رکل میراث  فرهنگی، گردش��گری و صنایع دس��تی 
اس��تان کرمان افزود: هر استان با توجه به داشته های خود 
گردش��گران را به سوی خود جذب می کند و استان کرمان 
با داش��تن ظرفیت هایی همچون معادن و شب های پرستاره 
کویر می تواند گردشگری معدن و گردشگری نجوم را فعال 
کند و از این طریق گردشگران را به سوی خود جذب کند.
وی افزود: امروزه گردش��گران به دنبال جاذبه های جدید 
هستند که خوشبختانه اس��تان کرمان در این زمینه حرف 

زیادی برای گفتن دارد.
فعال��ی بی��ان ک��رد: درحال حاض��ر س��رمایه گذار ب��رای 
س��رمایه گذاری در بخش معادن شهرستان کوهبنان اعلام 
آمادگی کرده اس��ت که امیدواریم با هم��کاری فرمانداری 
کوهبنان و ش��رکت زغال س��نگ اس��تان، هرچه سریع تر 
مجوزهای لازم برای انجام فعالیت به این سرمایه گذار اعطا 

شود.
وی ب��ه انعق��اد تفاهمنامه هم��کاری متقابل با ش��رکت 
زغال سنگ کرمان اشاره و اظهار کرد: با انعقاد این تفاهمنامه 
قدم ه��ای موثری در ح��وزه میراث فرهنگی، گردش��گری و 

صنایع دستی استان کرمان برداشته خواهد شد.
فعالی گفت: راه اندازی گردش��گری معدن در شهرس��تان 
کوهبنان و مرمت و احیاء تیمچه علی خان این شهرستان، 

اشتغال زایی برای هنرمندان صنایع دستی کرمان، راه اندازی 
اقامت گاه های بوم گردی در راور، راه اندازی موزه زغال سنگ 
و... از جمله بندهایی است که در گام اول در این تفاهمنامه 

گنجانده خواهد شد.
در ادام��ه باق��ر نیک طب��ع، مدیرعام��ل ش��رکت معادن 
زغال س��نگ اس��تان کرمان از انعقاد تفاهمنامه همکاری با 
اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان 
کرمان ابراز خوش��نودی کرد و اف��زود: این تفاهمنامه برای 
انجام مس��ئولیت های اجتماعی ش��رکت زغال سنگ که از 

مهم ترین اولویت های این شرکت است منعقد می شود.
وی افزود: شرکت زغال سنگ استان کرمان آماده همکاری 
با میراث فرهنگی برای کمک به رونق تولید و اش��تغال در 
حوزه های مختلف صنعت گردش��گری است، افزود: در این 
حوزه ها به ویژه حوزه صنایع دستی ظرفیت های خوبی برای 

اش��تغال پایدار وجود دارد. نیک طبع به ظرفیت گردشگری 
معدن در شهرس��تان کوهبنان اش��اره کرد و گفت: کرمان 
دارای معادن زیادی اس��ت که معدن زغال سنگ شهرستان 
کوهبن��ان یکی از آنها اس��ت ک��ه می توان��د زمینه حضور 

گردشگران را فراهم کند.
وی ب��ا اش��اره ب��ه اینکه فعالی��ت معادن علاوه ب��ر تاثیر 
مثب��ت اقتص��ادی و ایجاد اش��تغال، به بخش��ی از میراث 
تاریخی و فرهنگی مناطق مختلف دنیا تبدیل ش��ده اس��ت 
ک��ه گردش��گران را علاقه مند ب��ه بازدید می کن��د، افزود: 
تغییر س��لیقه گردش��گران و علاقه آنها به جست وجو برای 
مقصدهای جدید می تواند عامل مهمی برای بهره برداری از 

معادن در ارائه خدمات به گردشگران باشد.
در ادامه این نشست حسین سالاری، فرماندار شهرستان 
کوهبنان نیز اظهار کرد: گردش��گری معدن، ظرفیتی است 
که تاکنون به صورت جدی در کش��ور ما دنبال نش��ده و با 
راه اندازی این ظرفیت جدید علاوه بر گردش��گران داخلی و 
خارجی هم اس��تانی های کرمانی نیز از این جاذبه بهره مند 

خواهند شد.
وی اف��زود: ای��ن ط��رح نیازمن��د ایجاد زیرس��اخت های 
گردش��گری ب��ه ویژه اقامتگاه اس��ت ک��ه س��رمایه گذار با 
راه اندازی اقامتگاه ه��ای بوم گردی در اطراف این معادن که 
خوش��بختانه ظرفیت آن نیز وج��ود دارد می تواند نیازهای 

گردشگران را مرتفع سازد.

اشتغالزایی معادن آذربایجان غربی برای ۲۲۰نفر

معادن کرمان راهی برای توسعه گردشگری

واگذاری معادن آلونیت زنجان، همچنان مسکوت

معاون امور معاون و صنایع معدنی س��ازمان صنعت، معدن 
و تج��ارت چهارمح��ال و بختیاری از شناس��ایی ۱۲۵ معدن 
متروک��ه در این اس��تان خبر داد و گفت: ای��ن معادن پس از 

استعلام از مراجع مربوطه به مزایده گذاشته می شود.
مه��رداد قاس��می در گفت وگو ب��ا ایرنا اف��زود: این معادن 
متروکه از سال های گذشته بدون بهره بردار به حال خود رها 
ش��ده بود یا از بهره برداران سلب صلاحیت شده که در زمینه 
توسعه فعالیت های معدنی و تحقق جهش تولید در این بخش 
این معادن پس از انجام اس��تعلام های لازم به مزایده گذاشته 

می شود.

وی ادام��ه داد: چ��ون ای��ن مع��ادن انفجاری هس��تند و 
تع��دادی از آنها در مجاورت روس��تاها یا حریم راه قرار دارند 
یا دس��تگاه هایی نظیر اداره کل حفاظت محیط زیست و منابع 
طبیعی اجازه فعالیت در این محدوده ها را نمی دهند، قابلیت 
احی��ا ندارند و پس از انجام کار کارشناس��ی برای معادنی که 
قابلیت احیا و فعالیت داش��ته باش��ند مج��وز واگذاری صادر 

می شود.
قاس��می، آزادس��ازی محدوده های معدنی بلوکه شده را از 
دیگر برنامه های س��ال جهش تولید برای توسعه فعالیت های 
معدنی در اس��تان برش��مرد و گفت: در همین زمینه چندین 

محدوده معدنی ۲۳ دی ماه آزاد ش��ده و به مزایده گذاش��ته 
می ش��ود که گام بزرگ��ی برای جذب س��رمایه گذار در حوزه 

معادن به شمار می رود.
معاون امور معاون و صنایع معدنی س��ازمان صنعت، معدن 
و تج��ارت چهارمحال و بختی��اری از وجود ۱۰۰ معدن فعال 
در این اس��تان خبر داد و گفت: سنگ های تزیینی و لاشه و 
خاک نسوز از مهم ترین و بیشترین تولیدات معدنی در استان 
به شمار می رود. قاس��می از وجود ذخایر معدنی روی، مس، 
کبالت و خاک نسوز در محدوده هایی از مناطق حفاظت شده 
اس��تان خب��ر داد و گفت: ظرفیت معدن��ی خوبی در مناطق 

حفاظت ش��ده اس��تان وجود دارد که محیط زیس��ت و منابع 
طبیعی مجوز اکتشاف در این محدوده ها را نمی دهند.

وی، محدودیت ه��ای محیط زیس��ت و مناب��ع طبیع��ی را 
مهم ترین مانع برای جذب سرمایه گذار در حوزه معادن استان 
برش��مرد و افزود: اگر چه این دستگاه ها استدلال هایی برای 
موافقت نکردن با اکتشاف در این مناطق دارند و معتقدند که 
آرامش منطقه بهم می خ��ورد و منابع جنگلی از بین می رود 
اما از سوی دیگر ذخایر ارزشمند معدنی در این مناطق نهفته 
است که با استخراج آن می توان تحول بزرگی در استان شکل 

داد.

شناسایی ۱۲۵ معدن متروکه در چهارمحال و بختیاری 

گروه معدن

معادن آلونیت زیر سایه نبود فناوری همچنان 
مسکوت مانده اند و طبق گفته مسئولان شرط 
واگذاری معدن ایجاد واحد فرآوری در کنار آن 

است.
به گزارش تس��نیم، بر اساس اکتشافات انجام 
ش��ده کشور ایران ذخایر بسیار خوبی از معادن 
»آلونی��ت« دارد در نتیج��ه تولید م��واد اولیه 
صنع��ت آلومینی��وم که در نتیجه اس��تخراج و 
بهره وری از معادن آلونیت میس��ر می ش��ود به 
دلیل اینکه تامین کننده بسیاری از صنایع بوده 
و در خودکفایی صنعتی، ایجاد اش��تغال مولد و 
افزایش درآمد سرانه کشور نقش بسزایی دارد، 
یک کار استراتژیک بوده و اهمیت بسیار بالایی 

دارد.
اس��تان زنج��ان نی��ز یک��ی از مع��ادن غنی 
آلونی��ت با ذخیره چند میلیون تنی اس��ت، اما 
درحال حاضر با گذش��ت س��ال ها هیچ اقدامی 
در راستای اس��تحصال از این معدن در استان 
انجام نشده و این در حالی است که مدت هاست 
نوید بهره برداری از معدن به مردم اس��تان داده 
می ش��ود. با توجه به عیار بالای معادن آلونیت 
و حجم ذخیره برآورد ش��ده توسط کارشناسان 
در صورتی که اهداف در نظر گرفته ش��ده برای 
معادن آلونیت محقق ش��وند و معدن از مرحله 
مزایده ای که چند س��ال به ط��ول انجامیده به 
س��لامتی بگذرد می تواند به میزان چشم گیری 
تاثیر مثبت در اقتصاد و اش��تغال استان ایجاد 
ک��رده و حتی زنج��ان را به قط��ب تولید مواد 
اولی��ه آلومینیوم تبدیل کند. اما مس��ئله اصلی 
این اس��ت آیا امکان راه ان��دازی این معادن در 
کش��ور وجود دارد؟ موضوع مهم��ی که درباره 
این معدن و به طور کلی تمامی معادن اس��تان 
زنجان جاری اس��ت، این است که باید از بحث 

خام فروش��ی و صادرات مواد اولیه اس��تخراجی 
امتناع شود در نتیجه مسئله اصلی در خصوص 
معدن آلونیت پاس��خ به این سئوال است که آیا 
امکان فرآوری آلومینیوم در استان وجود دارد؟

دوری از دانش فنی �
آرمین سلس��انی، رئیس خانه معدن اس��تان 
زنج��ان در گفت وگو تس��نیم با اش��اره به علت 
ع��دم بهره ب��رداری از مع��دن آلونیت اس��تان 
اظهارک��رد: بحث و موضوع اصلی معدن آلونیت 
مسئله فناوری است، از زمان شروع اکتشاف تا 
مرحله فرآوری مواد معدنی باید همه چرخه به 
عنوان یک زنجیره واحد در نظر گرفته ش��ود و 
عمدت��ا در این زنجیره ارزش اف��زوده در بحث 
ایجاد محصولات مراحل نهایی وجود دارد. وی 
افزود: در این راس��تا هرچه در فرآیند تولید به 

مراح��ل نهایی تولید محصول برس��یم زنجیره 
ارزش اف��زوده را افزای��ش داده ای��م، طبیعتا هر 
مع��دن کاری علاقمند اس��ت ارزش اف��زوده را 
افزایش دهد اما مشکل معدن آلونیت این است 
که با وجود دارا بودن ذخیره خوب اما هنوز در 
بحث فرآوری در س��طح کشور مشکلاتی وجود 
دارد و این موضوع ناشناخته است. رئیس خانه 
معدن اس��تان زنجان با اشاره به حضور نیافتن 
ش��رکت های ب��ا دانش فنی ب��الا در این حوزه، 
گف��ت: همان گون��ه ک��ه مطرح ش��د علت این 
مس��ئله نبود زیرساخت و شرایط نیست چراکه 
زنجان جزء اس��تان های معدنی کش��ور است و 
تامین زیرس��اخت ها، هماهنگی بین ارگان ها و 
تسهیل فعالیت های س��رمایه گذاری در زنجان 
خوب انجام می ش��ود ولی واقعیت این است که 

مش��کل اصلی بحث فناوری و دانش فنی است. 
وی عن��وان کرد: گاها س��رمایه گذارانی مراجعه 
می کنند و صحبت های��ی مبنی بر اینکه دانش 
فنی این کار را دارند می ش��ود، اما واقعیت این 
اس��ت که هنوز در مقیاس اجرای��ی به صورت 
پایلوت کسی گزارشی در خصوص فعالیت این 
نوع ماده معدنی برای دس��ت آوردن آلومینیوم 

ندارد.
شرط ساخت واحد فرآوری �

ناصر فغفوری، رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت اس��تان زنجان در گفت وگو با تسنیم 
اظهار کرد: ش��رطی که برای اه��دا این معدن 
وجود دارد، احداث واحد فرآوری در کنار معدن 
است. مش��کل تولید آلومینا از آلونیت در ایران 
نبود فناوری آن اس��ت. رئیس سازمان صنعت، 

معدن و تجارت استان زنجان گفت: کارشناسان 
ایمی��درو بر این عقیده هس��تند که می توان از 
کش��ور روس��یه تجهیزات مورد نی��از را تامین 
کرد ام��ا با همه این ها مع��دن زاج کندی تنها 
با ش��رط احداث واحد فرآوری اهدا می ش��ود و 
اگر این چنین نباشد، قطعا بدون فرآوری ماده 

استخراجی به دردی نمی خورد.
واگذاری از طریق مزایده �

رضا کش��اورز، رئیس سازمان نظام مهندسی 
معدن اس��تان زنج��ان در گفت وگو با تس��نیم 
اظهارک��رد: معدن آلونیت اس��تان ذخیره چند 
میلیون تنی دارد و تس��ت های اولیه این معدن 
توس��ط یکی از ش��رکت های به نام کش��ور در 
زمینه اس��تخراج و اکتشاف انجام شده و نتایج 
خوبی به دست آمده است اما به دلیل اینکه قرار 
اس��ت این معدن از طریق مزایده واگذار ش��ود 
 اس��می از ش��رکت نمی بریم تا مع��دن تعیین 

تکلیف شود.
با این حال می توان نبود فناوری در این برهه 
را فرص��ت مغتنم��ی برای حضور ش��رکت های 
دانش بنیان در این عرصه برش��مرد و با استفاده 
از ظرفیت علمی دانش��گاه ها و فعالان علاقمند 
به این ح��وزه حتی یک حرک��ت بزرگ علمی 
به راه انداخت، برای کش��ور در حال توسعه ای 
مانند ایران که در شرایط تحریمی نیز قرار دارد 
و نوس��انات ارزی فرصت بهره ب��رداری از دانش 
و ماش��ین آلات خارج��ی را کاهش داده اس��ت 
می توان با چنین ظرفیت هایی با چش��م فرصت 
ن��گاه کرد، امید اس��ت با ب��ه راه افتادن معدن 
آلونیت زاج کندی اس��تان زنج��ان بالاخره این 
خاک ارزشمند و غنی مورد استفاده قرار گیرد 
و ای��ن نکته نیز باید ذکر ش��ود ک��ه باید ایجاد 
واح��د فرآوری در کنار مع��دن طبق گفته های 
رئیس س��ازمان صنعت، معدن وتجارت استان 

اجرایی شود.

نظارت کافی بر بازار مصالح 
ساختمانی وجود ندارد

یک عضو کمیس��یون عمران مجلس ش��ورای 
اس��لامی گفت: به نظر می رسد دستگاه های ناظر 
نظ��ارت و کارآم��دی لازم را ندارن��د که با وجود 
کاهش نرخ دلار، نرخ مصالح س��اختمانی افزایش 

یافته است.
رحمت الله فیروزی در گفت وگو با ایسنا درباره 
گران تر ش��دن نرخ مصالح س��اختمانی با وجود 
کاهش نرخ دلار، اظهار کرد: وظیفه دولت اس��ت 
که ب��ه بازار مصالح س��اختمانی نظارت اصولی و 
دقیق داشته باشد. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
نیز به کمیسیون عمران فراخوانده شد و تذکرات 
لازم به ایش��ان در این خصوص داده شد. افزایش 
نرخ مصالح س��اختمانی در چند ماه گذشته قابل 
قبول نیست و باید به این موضوع رسیدگی لازم 

انجام شود.
وی با بیان اینکه بازار باید کنترل ش��ود، افزود: 
مجلس معتقد اس��ت که بازار س��یمان، میلگرد، 
فولاد و آهن باید متعادل ش��ود و زمانی که نرخ 
دلار کاهش پیدا می کند باید نرخ سایر کالاها و از 
جمله مصالح ساختمانی کاهش یابد. مجلس این 
موضوع را در دستور کار خود دارد و انتظار می رود 
نظارت ها تش��دید ش��ود ت��ا با کاه��ش قیمت ها 

ساخت وسازها دچار مشکل نشود.
نماینده مردم نطنز در مجلس، خاطرنشان کرد: 
هم اکن��ون در برخی از مصالح س��اختمانی مانند 
س��یمان، تولید مازاد در کش��ور داریم، به همین 
دلیل به نظر می رسد دستگاه های ناظر نظارت و 
کارآمدی لازم را ندارند که قیمت ها به این شکل 

بالا رفته است.

با افزایش خودسرانه نرخ 
شن و ماسه موافق نیستیم

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
بوشهرگفت: این سازمان با افزایش خودسرانه نرخ 
واحدهای ش��ن و ماس��ه موافق نبوده و بالارفتن 
نرخ این مصالح توسط انجمن صنفی مربوطه در 

این استان مورد تایید این سازمان نیست.
به گزارش ایرنا، سید حس��ین حس��ینی افزود: 
با انجام گش��ت های مش��ترک بازرسی با حضور 
تعزیرات حکومت��ی، واحدهای سنگ ش��کن که 
اقدام به افزایش خودس��رانه نرخ ش��ن و ماس��ه 
کردن��د شناس��ایی و م��ورد پیگرد قانون��ی قرار 

گرفتند.         
وی بیان کرد: ب��رای واحدهایی که به افزایش 
خودس��رانه ن��رخ اق��دام کرده اند پرون��ده تخلف 
گران فروش��ی تشکیل و بزودی توسط شعبه های 
تعزیرات حکومتی مورد رسیدگی قرار می گیرد و 
رای قانونی لازم صادر و ابلاغ خواهد شد.           

حسینی اضافه کرد: آن دسته از واحدهایی هم 
که مبادرت به توقف تولی��د، خودداری از عرضه 
و فروش مصالح س��اختمانی )شن، ماسه شسته، 
ماسه شکسته و سایر اقلام( بکنند با عنوان تخلف 
اخفاء و امتن��اع از عرضه کالا مورد پیگرد قانونی 

قرار می گیرند.
رئیس س��ازمان صنعت، معدن وتجارت استان 
بوش��هر افزود: با وج��ود اینکه کارگ��روه تنظیم 
بازار این استان بررسی درخواست مجدد انجمن 
صنفی تولید کنندگان شن وماسه استان مبنی بر 
افزایش نرخ منطق��ی را مطابق دوره های قبل از 
جمله نیمه نخس��ت امسال پذیرفته و با برگزاری 
نشست های متعدد کارشناسی و آنالیز هزینه های 
منطق��ی تولید به صورت ضمنی با افزایش ۲۰ تا 
۲۵ درص��دی نرخ موافقت ک��رده بود، اما انجمن 
یاد ش��ده به ص��ورت خودس��رانه و غیر منطقی 
نس��بت به افزایش نرخ و انتشار آن در بین اعضا 
اقدام و مشکلاتی را برای مصرف کنندگان فراهم 

کرده است.  
حس��ینی عن��وان ک��رد: در ای��ن ارتب��اط از 
گشت های مش��ترک توسط دستگاه های نظارتی 
در شهرس��تان های مح��ل اس��تقرار واحده��ای 
س��نگ ش��کن تش��کیل و علاوه بر بازرس��ی از 
آن اماکن نس��بت به تش��کیل پرون��ده تخلف با 
 عن��وان گران فروش��ی و امتن��اع از عرض��ه کالا 

اقدام کردند.

اخبار
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نمایندگان اس��تان آذربایجان ش��رقی با حضور در مجتمع 
فولاد صنعت بناب از خطوط تولید بازدید و در جریان طرح های 
توس��عه ای مگا پروژه گس��ترش فولاد ش��هریار قرار گرفتند.  به 
گزارش روابط عمومی گروه مالی گردش��گری، حجت الاس��ام 
باقری بنابی، نماینده مردم شهرستان بناب در مجلس شورای 
اسامی در جریان این بازدید به طرح های توسعه ای اشاره کرد 
و گفت: گروه مالی گردش��گری با س��رمایه گذاری ۶۰۰ میلیون 
یورویی و اجرای ۶ طرح توس��عه ای در قالب ش��رکت گس��ترش 
فولاد شهریار اقدام و قرارداد اجرای آن را با قرارگاه خاتم الانبیا 
منعقد کرده است.  رئیس مجمع نمایندگان استان آذربایجان 
شرقی در این بازدید با تحسین برانگیز خواندن توسعه فولاد بناب 
اظهار کرد: سرمایه گذاری ۶۰۰ میلیون یورویی بخش خصوصی 
درحال حاضر بسیار مهم و قابل توجه است و نمایندگان استان 
آماده هرگونه مساعدت و همکاری برای رشد و بهبود تولید و رفع 
مشکات واحد های تولیدی هستند. یوسف داوودی با اشاره به 

طرح ساماندهی بازار فولاد نیز گفت: اقدامات و بررسی های لازم 
در خصوص ساماندهی بازار فولاد انجام شده و باید کنترل های 
لازم برای مدیریت بازار و حمایت از مصرف کنندگان مد نظر قرار 
گیرد. مدیرعامل مجتمع فولاد صنعت بناب نیز با ارائه گزارشی 
از فعالیت های انجام ش��ده گفت: با بهره گیری از ۷ خط نورد و 
دو واحد ذوب و ریخته گری در قالب ۵ ش��رکت تابعه توانس��تیم 
تاکنون ۷۵۰ هزارتن محصول تولید کنیم که در تاریخ ۱۰ ساله 
فعالیت این شرکت بی سابقه بوده و با عمل به شعار جهش تولید، 
تا پایان امسال به رقم ۸۵۰ هزار تن خواهیم رسید که این میزان 
در سال آتی به یک میلیون و ۲۰۰ هزارتن افزایش خواهد یافت. 
بابک علیزاد شهیر با اشاره به افزایش ۲ برابری صادرات مجتمع 
فولاد صنعت بناب افزود: با توجه به میزان تولید فولاد کش��ور، 
نیاز مصرفی و مازاد تولید، این مجتمع برنامه هایی برای گسترش 
صادرات دارد. وی ادامه داد: با توجه به شرایط جغرافیایی، نزدیکی 
به مرز، تولید محصول کیفی و رقابتی، افزایش دو برابری صادرات 

را ش��اهد بودیم که این میزان نیز در س��ال آینده افزایش خواهد 
یافت و با ارزآوری و توسعه صادرات غیرنفتی کشور سهم بسزایی 
را در اقتصاد کشور ایفا خواهیم کرد. بر همین اساس، فولاد بناب 
به عنوان یکی از صادرکنندگان نمونه استان انتخاب شده است.
علیزاد شهیر در پاسخ نمایندگان در خصوص مسائل و مشکات 
فولاد بناب گفت: تامین مواد اولیه، اصاح قوانین مرتبط با تولید 
و صادرات، تمهیدات و مش��وق های لازم در جهت تس��هیل امور 
تولیدکنن��دگان و تامی��ن برق برای واحد های تولیدی ضرورت 
دارد در شرایط کنونی نمایندگان مجلس شورای اسامی توجه 
ویژه ای داشته باشند.وی با اشاره به وضعیت فعلی مجتمع نیز 
خاطرنشان کرد: با حمایت مدیران ارشد گروه مالی گردشگری 
و تاش همکاران در امس��ال کارخانه به س��وددهی رسیده است 
و با افزایش سرمایه لازم و مستهلک شدن بدهی های بانکی، به 
زودی وارد بورس خواهیم شد  مدیرعامل گسترش فولاد شهریار 
نی��ز در این دیدار به تش��ریح پروژه ه��ا پرداخت و گفت: با توجه 

ب��ه توانمن��دی و ظرفیت مجتمع و برخورداری از نیروی جوان و 
متخصص و امکان ایجاد طرح های توسعه ای در راستای تکمیل 
ت��ر ک��ردن زنجیره تولید در گروه مالی گردش��گری، قراردادی 
با قرارگاه خاتم الانبیا با س��رمایه گذاری ۶۰۰ میلیون یورویی 
شاهد بزرگترین سرمایه گذاری بخش خصوصی در حوزه فولاد 
کشور هستیم. امین رفیعی افزود: با بهره برداری از این پروژه ها 
در آینده شاهد افزایش 3 برابری ظرفیت تولید و ایجاد اشتغال 
۱۰۰۰ نفر به صورت مس��تقیم خواهیم بود. پروژه های مذکور 
شامل پروژه زیر سقفی ذوب شاهین و و افزایش تولید دو برابری، 
اح��داث باران��داز ریلی اختصاصی مجتمع به منظور حمل مواد 
اولیه و محصول، ایجاد اکس��یژن پلنت با ظرفیت تولید س��الانه 
۹۰ میلیون مترمکعب، احداث کارخانه فرو آلیاژ، فروس��یلیس 
و س��یلیکو منگنز، ذوب یک میلیون ۴۵۰ هزار تنی برای تولید 
اسلب و بیلت و همچنین احداث خطوط نورد ورق یک میلیون 

و ۴۵۰ هزار تنی است.

با اجرای طرح های توسعه ای در فولاد بناب رقم می خورد
بزرگ ترین سرمایه گذاری بخش خصوصی در حوزه فولاد

شفافیت؛ گمشده بازار فولاد
تنظیم گری با سیاست ممکن نیست 

مرضیه احقاقی 
خبرنگار

هفته گذش��ته اس��حاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهوری در 
نامه ای به محمد نهاوندیان، معاون اقتصادی رئیس جمهوری دس��تور 
داد ش��یوه نامه عرضه و تقاضای زنجیره ف��ولاد به گونه ای بازنگری و 
اصاح شود که هیچ عامت منفی به بازار سهام داده نشود. دستوری 
جهانگیری پس از آن صادر شد که محمد شریعتمداری، وزیر تعاون، 
کار و رف��اه اجتماع��ی ۲۸ آب��ان در نامه ای به جهانگیری خواس��تار 
بازنگری در ش��یوه نامه یادشده ش��ده بود. شریعتمداری در نامه خود 
با اش��اره به س��هم ۱۵ درصدی صنعت فولاد در بازار سرمایه، تاکید 
کرده بود که ش��یوه نامه تنظیم بازار ف��ولاد عاوه بر کاهش صادرات 
این صنعت، زمینه آس��یب جدی به س��رمایه و اعتماد مردم و ناامنی 
اقتصادی، اجتماعی و سیاس��ی را فراهم می کند. وی تاکید کرده بود 

که وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و شرکت های تابع آن، سهم ۲۰ 
درصدی از معادن و صنایع فولادی کشور را در اختیار دارند اما نظرات 
آنها در تدوین ش��یوه نامه اخذ نشده است. بنابراین انتظار می رود این 
ش��یوه نامه  به گونه ای اصاح شود که مشخص، شفاف، صریح و بدون 
امکان اعمال س��ایق شخصی و غیرکارشناسی باشد و از ایجاد رانت 
ازس��وی برخی افراد که مصداق واضح این موضوع هستند، جلوگیری 
ش��ود. بس��یاری از فع��الان زنجیره ف��ولاد ضمن حمایت از دس��تور 
جهانگیری آن را لازمه بازگش��ت ثب��ات به زنجیره فولاد و جلوگیری 
از تضعی��ف این صنعت می دانند. اما این دس��تور مخالفانی هم دارد. 
برخی از این مخالفان ورود معاونت ریاس��ت جهموری را به این دست 
مس��ائل از اصل اش��تباه می دانند و تاکید دارند سیاسی کردن فولاد 
به ضرر این زنجیره اس��ت. اما عده ای دیگر از مخالفان که عمدتا در 
رده تولیدکنندگان صنایع پایین دستی هستند، این دستور را به ضرر 

تکمیل زنجیره ارزش فولاد می دانند. 

ی��ک تحلیلگ��ر ارش��د بازاره��ای بین المللی 
فولاد و س��نگ آهن با بیان اینکه قیمت گذاری 
دستوری هیچ گاه جواب نداده است گفت: اینکه 
به زور آرامش را به بخش��ی از بازار باز گردانیم 
و در بازاره��ای دیگر مانند کالاهای اساس��ی یا 
غیره ش��اهد تورم باش��یم، نمی توانیم به تعادل 

مورد نظر برسیم.
کی��وان جعف��ری طهران��ی در گفت وگ��و با 
کالاخبر اظهارکرد: جو روانی که در بازار داخل 
حاکم اس��ت تا حدودی با بازارهای بین المللی 
متفاوت بوده حتی اگر تغییرات و نوسانات نرخ 
فولاد در بازارهای جهانی در بازار داخل اثرگذار 

باشد.
جعفری طهرانی افزود: بس��یاری از خریدهای 
مقاط��ع ف��ولادی در بازار با هدف اس��تفاده در 
پروژه ه��ا نیس��ت و از بعد س��رمایه گذاری این 
اق��دام ص��ورت می گی��رد چراک��ه بس��یاری از 
پروژه ها وضعیت مش��خصی ندارن��د و تا زمانی 
که چنی��ن ذهنیتی در بازار وج��ود دارد حتی 
اگر دول��ت بخواهد به صورت دس��توری به هر 
طریقی اقدام به کنترل قیمت ها کند، ش��اید در 
کوتاه  مدت برخی اثرات مطلوب مش��اهده شود 
 اما در بلند مدت ای��ن موضوع با موفقیت همراه 

نخواهد بود.
او تاکی��د ک��رد: اینکه ب��ه زور آرام��ش را به 
بخش��ی از ب��ازار ب��از گردانی��م و در بازارهای 
دیگ��ر مانند کالاهای اساس��ی یا غیره ش��اهد 
 ت��ورم باش��یم، نمی توانی��م ب��ه تع��ادل مورد 

نظر برسیم.
موسس��ه  اخی��ر  اق��دام  درب��اره  وی 
Fastmarkets وابس��ته ب��ه مت��ال بولت��ن، 
مبنی بر ح��ذف ارزیابی قیمتی ش��مش فولاد 
 CFR ای��ران در ج��دول قیمت گ��ذاری روزانه
جن��وب ش��رق آس��یا و پیش��نهاد دو اصاحیه 
در مش��خصات ن��رخ روزانه ب��رای بیلت فولاد 
وارداتی، CFR جنوب ش��رق آس��یا از ابتدای 
۲۰۲۱ گفت: ش��اخص نرخ ف��ولاد ایران، بهای 
 شمش CIS در نشریه الکترونیکی متال بولتن 

است. 
ل��ذا زمان��ی ک��ه وزارت صنع��ت، مع��دن و 
تجارت به عنوان ی��ک رگولاتور و تنظیم کننده 
ب��ازار، بخش نامه و دس��تورالعملی را تصویب و 
اب��اغ می کند، ک��ه بنچ مارک و ش��اخص بازار 
براس��اس آن تعریف و تعیین می ش��ود باید آن 
ش��اخص را با مذاکره رس��می با موسس��ه فوق 
به رس��میت ش��ناخته و با پرداخ��ت هزینه ای 
هر چند جزئی از این نرخ ها اس��تفاده و مبنای 
 قیمت ه��ای داخل��ی را براس��اس آن تعیی��ن 

کند.
وی ادامه داد: می بینیم که متال بولتن آگاهانه 
در اقدامی، از ذکر قیمت های شمش فولاد ایران 
تحویل مانیل )فیلیپین( و جنوب ش��رق آس��یا 
خ��ودداری کرده و این حرکت بیش��تر یک نوع 
بازی اس��ت تا نشان دهد باید ایران مذاکراتی با 

این موسسه در این خصوص داشته باشد. 
به عقیده من تا زمانی که نشس��ت مسئولان 
وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت و متال بولتن 
حتی به صورت ویدئو کنفرانس اتفاق نیافتد متال 
بولتن تمامی منابع و مرجع های با مبدا ایران را 
 حذف خواهد کرد و نهایتا نتیجه مطلوب حاصل 

نخواهد شد.

خبر

سود زنجیره فولاد متعادل نیست 

فولاد هم متولی ندارد 

احم��د رضوی نیک، رئیس هیات مدی��ره انجمن نوردکاران 
ف��ولادی در گفت وگ��و ب��ا »روزگار معدن« تاکی��د کرد: طی 
روزهای گذش��ته دس��تور معاون اول رئیس جمهوری و تاکید 
وی بر اینکه اقدامی انجام نش��ود که عامل منفی ش��دن بورس 
شود، واکنش های بسیاری را به همراه داشته است. برخی این 
دستور را مبهم ارزیابی کرده و برخی دیگر در راستای متوقف 
ش��دن اجرای ش��یوه نامه عنوان کردند اما به نظر می رس��د این 
دستور پس ار هیاهویی که بابت قیمت گذاری دستوری ایجاد 

شد، صادر شده است. 
وی افزود: در همین حال به نظر می رسد چالش های صنعت 
فولاد از ابتدای س��ال تاکنون به بهانه حواش��ی قیمت گذاری 
دستوری به دست فراموشی سپرده شده است. طی بیش از یک 
س��ال اخیر، زنجیره فولاد، آماج شدیدترین التهابات در حوزه 
قیمتی بود، این درحالی است که نوک تیز این التهابات عاوه 
ب��ر اینکه تولیدکننده را ب��ا چالش های عدیده ای مواجه کرده، 

مصرف کننده نهایی را نیز نشانه رفته است. 
فارغ از ریس��ک های سیس��تماتیک و غیرسیستماتیک که 
س��ینوس وار بر عصیان و نافرمانی بازار فولاد دمیده، چالش ها 
و تحریم ه��ای خودس��اخته مهم ترین عاملی بوده که دس��ت 
تولیدکننده را بس��ته نگه داش��ته و آغازگ��ر التهابات در بازار 

بوده است.
رئی��س هی��ات مدی��ره انجمن ن��وردکاران ف��ولادی گفت: 
تولیدکنندگان نوردی تابس��تان امس��ال تصمیم گرفتند برای 
حل چالش  تامین نیاز مواد اولیه )شمش فولادی یا به تعبیری 
همان فولاد خام( که بیش از ۸۰ تا ۹۰ درصد هزینه هایشان را 
شامل می شود، تشکلی را تاسیس کنند که بتواند موانع کنونی 
را از س��ر راهش��ان بردارد. تاش ها به ثمر رس��ید و نوردکاران 
ب��دون هیچ گون��ه غ��رض ورزی در مکاتبات متع��دد با دولت، 

مجلس و قوه قضاییه مشکات و موانع را بازگو کردند.
در این مس��یر اما عده ای غرض ورزانه این تاش ها را نادیده 
گرفتن��د و به ج��ای اینکه همدرد با تولیدکنن��ده به فکر رفع 
چالش ها باش��ند، در اتهامات واهی به انتقاد از این انجمن نوپا 
پرداختند. اگرچه تولیدکنندگان نوردی خود موافق و مصر بر 
شفافیت و مکانیسم عرضه و تقاضا برای تعیین قیمت هستند 
اما عده ای در تحلیل های س��وگیرانه و بدون نگاه کارشناس��ی، 

ن��وردکاران را ای��ن روزه��ا به بهان��ه قیمت گذاری 
دستوری به غیرشفافیت متهم می کنند. 

راهکار چیست؟ �
رضوی نیک گفت: نوردکاران فولادی بارها عنوان 
کرده اند، راهکار اصلی خروج از آشفتگی بازار فولاد، 
تامین نیاز مواد اولیه بخش پایین دس��ت است، زیرا 
که در زنجیره بهم پیوسته صنعت فولاد، رفع چالش 

تولیدکنن��دگان می تواند س��ود زنجیره را متناس��ب کند و به 
آشفتگی ها پایان دهد.

اگرچه بس��یاری مدعی  هستند با فش��ار تحریم ها و اپیدمی 
کووی��د ۱۹ تعادل زنجیره بهم ریخته اما مطمئنا این بخش��ی 
از ماجراس��ت و بخش مهم دیگر ماجرا به اراده سیاس��ت گذار 
و رعای��ت تعه��دات در تم��ام زنجیره باز می گ��ردد. اکنون اما 
بخش بالادس��ت صنع��ت فولاد به بهان��ه ارزآوری تنها به فکر 
بیش��نه کردن س��ود خود اس��ت و بدون توجه به اجرای کامل 
تعه��دات در تم��ام زنجی��ره، نیازهای بخش پایین دس��ت را 
فرام��وش ک��رده اس��ت. تعادل بخش��ی به زنجیره ب��ا نظارت 
سیاس��ت گذار به دور از مداخات قیمت گ��ذاری با اولویت به 
تامی��ن نیاز بخش پایین دس��ت، راه��کار رهایی صنعت فولاد 
از آش��فتگی ها و حواشی هایی اس��ت که عده ای می خواهند با 
پرداخت به موضوع های حاش��یه ای دیگر، آن را به فراموش��ی 

بسپارند. 
یکه تازی صنایع میانی �

رئی��س هیات مدی��ره انجمن نوردکاران ف��ولادی گفت: در 
ش��رایط کنونی بخش بالادس��ت صنعت فولاد با دریافت یارانه 
انرژی و همچنین س��همیه س��نگ آهن، کنس��انتره و گندله 
ارزان با س��ود بسیار بالایی همچنان یکه تازی می کند و بخش 
پایین دست بدون سود متناسب در زنجیره و گاه با زیان، فقیر و 
ملول مانده است. کار به جایی رسیده که قیمت های بورس کالا 
تا کیلویی ۲ هزار تومان نسبت به بازار آهن بالاتر است. تغییر 
این وضعیت نیازمند نگاه کارشناسی به دور از غرض ورزی ها و 
ناداوری هایی  است که عده ای می خواهند تولیدکنندگان را به 
جان هم بیندازند و خود فارع از این جنجال، س��ود سوداگرانه 

و واهی ببرند. 
رضوی نی��ک گفت: بورس های کالای��ی در مقام بازار محلی 

برای ش��فافیت و تعیین قیمت ها براساس مکانیسم 
عرض��ه و تقاض��ا و بازیگران آن مل��زم به رعایت این 
۲ ویژگی هس��تند. حالا اما برخی رفتارها از س��وی 
ناظر، ش��ائبه حمایت ب��ورس را از تعدادی بازیگران 
برجسته می کند. تنها انتظار نوردکاران اما از ناظران 
و سیاس��ت گذاران این اس��ت که بدور از حمایت و 
دخالت، مس��یر ناهموار کسب وکار را هموار کنند تا 
تولیدکننده خود در منطق رقابت فعالیت کند و با طیب خاطر 
به دنبال فعالیت تولیدی خود باشد. با وجود اینکه نوردکاران در 
زمان تاس��یس انجمن متبوع، هم بارها بر شفافیت و مکانیسم 
عرض��ه و تقاض��ا در تعیین قیمت تاکید کرده ان��د اما عده ای، 
ای��ن تولیدکنندگان بخش خصوص��ی را به اتهامی وا می دارند 
که اساس��ا موضوعیت ندارد. نوردکاران فولادی موافق بازاری 
هستند که منافع همه بازیگران درآن رعایت شود، نه اینکه به 

بهانه مصلحت، منافع تنها عده ای حفظ شود. 
ن��وردکاران باره��ا درب��اره فرآیند قیمت گ��ذاری هم تاکید 
کرده اند، سیاس��ت گذار بهتر اس��ت در زنجی��ره فولاد دخالت 
نکن��د و ب��ه جای آن ب��ازار را به منطق عرض��ه و تقاضا دعوت 
کند. اما برای رس��یدن به منطق بازار قواعد آن هم باید رعایت 
ش��ود. بدون رعایت این قواعد، سخن از رسیدن به منطق بازار 

بدون معناست. 
دولت منجی زنجیره فولاد نیست �

رضوی نیک در ادامه گفت: زمانی که دولت یارانه های سنگین 
به بهانه حمایت از صنایع در اختیار شرکت های فولادساز قرار 
می دهد، نمی توان انتظار داشت که منطق بازار هم پیاده  شود، 
زیرا آن وقت دولت، خود را منجی بازار تلقی می کند و دخالت 
در قیمت گذاری را هم س��هم خود می داند. حالا در این اوضاع 
و احوال پرسش اینجاست که چکار باید کرد؟ سخن اینجاست 
که نوردکار به عنوان ذی نفع و بازیگر بازار فولاد معتقد اس��ت 
که منطق قیمت گذاری به زیان زنجیره بوده و بهتر است همه 
بازیگران در زنجیره خود را تابع یک قاعده منطقی و استاندارد 

بدانند تا بتوانند از این وضع رهایی یابد.
نوردکار مدعی حضور دولت در مقام منجی برای دخالت در 
قیمت ها یا قیمت گذاری دستوری نیست اما با نگاه کارشناسی، 
به ضعف فرآیند ناعادلانه قیمت گذاری اش��اره دارد که باید از 

معیار استاندارد و منطقی، به دور از دخالت ها و با رعایت منافع 
سهامداران و در خدمت تولیدکننده اصاح شود. 

آه وناله تولیدکنندگان �
وی اف��زود: ب��دون تردی��د در هیچ اقتصاد توس��عه یافته ای، 
تولیدکنن��ده داخلی آه وناله و هی��چ گاه در یک قاعده منطقی، 
کس��ب وکار را تعطی��ل نمی کن��د. تجربه اقتصاد کش��ورهای 
همس��ایه در ۲ دهه اخیر گویای این اس��ت که اولویت نخست 
سیاس��ت گذار دوری از دخال��ت و دع��وت هم��ه بازیگران به 
رعایت منطق درس��ت بازار و اولویت دوم هموارکردن مس��یر 
کسب وکارها بوده است، زیرا تنها با اصول جهان شمول توسعه 
می توانیم الگوهای بومی توس��عه را در اقتصادمان پیاده کنیم. 
این در حالی اس��ت که سیاس��ت گذار ما نه تنه��ا اولویت ها را 
رعایت نکرده، بلکه با چالش های خودساخته و دوری از نظارت، 
زمینه بهم خوردن تعادل در کسب وکارها را هم قوت بخشیده 

است.
رئیس هیات مدیره انجمن نوردکاران فولادی در پاین اظهار 
امیدواری کرد: انتظار داریم به بهانه قیمت گذاری دس��توری و 
تامین منافع س��هامداران، چالش نوردکاران فولادی به عنوان 
بخ��ش پایین دس��ت زنجی��ره تولید فولاد ک��ه از توانمندی و 
ظرفیت های بالای صادراتی برخوردار اس��ت، فراموش نش��ود، 
چرا که زمزمه هش��دار تعطیلی بخش بزرگی از کس��ب وکارها 
با عدم رعایت این سیاس��ت گذاری ها، بی��ش از پیش  جدی تر 
به گوش می رس��د. در این میان، دولت در پایان عمر سیاس��ی 
خ��ود ب��ا هر عنوان و ش��کل ممکن فقط به دنب��ال درآمدهای 
خ��ود چه ریالی و چ��ه ارزی بوده و برای منافع تولیدکنندگان 
و مصرف کنندگان و س��هامداران هیچ ارزش��ی قائل نیس��ت. 
اینکه گفته ش��ود س��ود س��هامداران تضییع می ش��ود حرف 
حامیان مافیای فولاد اس��ت، نه نظر واقعی و کارشناس��ی. در 
این راس��تا دول��ت نیز فقط به فکر درآمده��ای ارزی حاصل از 
خام فروشی با هر شکل ممکن تا پایان عمر خویش و بر خاف 
ش��عار سال و منویات رهبر معظم انقاب و جهش تولید است؛ 
بنابراین دس��تور اخیر معاونت ریاس��ت جمهوری نیز به منزله 
نوع��ی ف��رار رو ب��ه جلو و اتاف زمان در وق��ت اضافی تا پایان 
 عمر دولت و ناتوانی در جلوگیری از فس��اد گس��ترده در مافیا

فولاد است. 

اب��وذر انص��اری، کارش��ناس ب��ازار کالا در گفت وگو با 
»روزگار مع��دن« تاکی��د کرد: با وجود گذش��ت ماه ها از 
الته��اب در زنجی��ره ف��ولاد و همچنین اعت��راض فعالان 
ای��ن زنجیره به ش��رایط نابس��امان موج��ود، هنوز هیچ 
دس��تورالعمل جامع��ی برای زنجیره ف��ولاد وجود تدوین 
نش��ده اس��ت. هرچن��د اباغیه ه��ای متع��ددی در این 
حوزه و ب��ا هدف بازگش��ت آرامش به ب��ازار فولاد صادر 
 ش��ده ام��ا هیچ ک��دام تاکنون نتای��ج مثبت��ی را به دنبال

 نداشته اند. 
وی افزود: در چنین ش��رایطی، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با مصوبات اشتباه و رفت وبرگشت های متعدد برای 
تنظیم بازار این فلز، اعتبار خود را زیر س��وال برد. در این 
میان، سایر مس��ئولان و سیاست گذاران از قوای گوناگون 
نیز ه��ر از چندگاهی به این حوزه ورود می کنند. هرچند 
تاکنون هیچ نتیجه مثبتی از این اقدامات نمایشی حاصل 

نشده است. 

بازار مسیر خود را پیدا می کند �
انصاری در ادامه ورود معاونت ریاست جمهوری 
به مس��ئله فولاد را اشتباه دانست و گفت: بدون 
تردید بازار راه خ��ود را پیدا می کند و نیازی به 
دستور وزیر و معاون وزیر و سایر سیاست گذاران 
ن��دارد. کما اینکه ش��اهد بودیم ب��ورس کالای 
ایران هفته گذش��ته قیمت پایه فروش ش��مش 

را به دلیل نبود خریدار در هفته های گذشته از ۸۰ درصد 
ن��رخ فروش این محصول در ف��وب خلیج فارس نیز کمتر 
ک��رد. در واقع قیمت ها خود را متناس��ب با ش��رایط بازار 
تنظیم می کند و نیازی به ورود و دخالت سیاس��ت گذاران 

برای تنظیم بازار نیست. 
این کارشناس بازار افزود: در دوره ای شمش عرضه شده 
در بورس کالا حتی با نرخ ۲۰ درصد بالاتر از قیمت جهانی 
خریدار داش��ت. ام��ا در موقعیت کنون��ی همین محصول 
حت��ی با قیم��ت ۲۰ درص��د پایین تر از نرخ ه��ای جهانی 

ه��م خریدار ندارد. بنابرای��ن باید اذعان کرد که 
دخالت های نمایشی در این بازار بی تاثیر خواهد 
ب��ود. وی گفت: ب��ه اعتقاد من، ه��دف معاونت 
ریاست جمهوری از ورود به بحث فولاد، حمایت 
از س��ازمان بورس و ارواق بهادار بوده اس��ت. اما 
باید اقرار کرد چنانچه سیاسیون به مسائل تولید 
و صنع��ت و بازار ورود نکنند، نتایج مثبت تری را 
از ای��ن حوزه ها دریافت می کنیم. کما اینکه نامه اس��حاق 
جهانگی��ری نیز هی��چ تاثیر مثبتی ب��ر معامات فولاد در 
بورس کالا نخواهد داش��ت. ب��ازار خود را با ش��رایط روز 
وفق می دهد و از دس��تور سیاست گذاران تبعیت نمی کند.  
انصاری در ادامه افزود: قرار اس��ت طی هفته جاری کمیته 
تخصصی فولاد دوباره احیا شود. انتظار می رود بازگشت به 
کار ای��ن کمیته تخصصی نقش موثری در رفع چالش های 
ای��ن زنجیره بازی کند. توجه ب��ه این نکته ضروری به نظر 
می رس��د مش��کل بازار فولاد از وزارت صنع��ت، معدن و 

تجارت نش��ات می گیرد. در واقع این صنعت متولی ثابتی 
در وزارتخانه ندارد. معاونت های گوناگون وزارتخانه درباره 
ای��ن زنجیره اختاف نظر دارن��د و همین اختاف ها نیز بر 
التهاب��ات این بازار می افزاید. وی در پایان اظهار امیدواری 
کرد سیاس��یون دس��ت از دخالت در بازار فولاد بکشند و 

تنظیم آن را به متولیان آن واگذار کنند.

زنجی��ره ف��ولاد اهمیت وی��ژه ای در اقتص��اد و اخیرا در 
سیاس��ت کش��ور دارد. تاجایی که به دنب��ال التهابات این 
بازار، روسای قوا نیز به این حوزه ورود و دستوراتی را برای 
بازگش��ت آرامش ب��ه این بازار صادر کردن��د. با این وجود، 
کارشناس��ان اعتقاد دارند این حوزه متولی مناسبی ندارد و 
نمی توان روند تولید و فعالیت در این زنجیره را با دس��تور 

مدیریت کرد.

سخن پایانی

کنترل دستوری بازار فولاد 
موفقیت آمیز نیست
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اولویت های رئیس جدید بورس 

رسوخ نوسان گیری میان سهامداران

افزایش دخالت های سیاسی در بورس

نگاه سهامداران باید بلند مدت باشد

گروه معدن

رئیس هیات مدیره ش��رکت بورس تهران گفت: نخستین 
نی��از س��ازمان ب��ورس در این مقط��ع، اعتمادبخش��ی به 
س��رمایه گذاران و ارتقای جایگاه ب��ورس در نظام حکمرانی 
و سیاس��ت گذاری است که این اقدام جزو اولویت های اصلی 
رئیس جدید سازمان بورس در برنامه های مطرح شده است.
به گزارش ایرنا، امیر تقی خان تجریشی با اشاره به عملکرد 
رئیس سابق سازمان بورس اظهارکرد: قالیباف اصل، رئیس 
س��ابق سازمان بورس یکی از ش��ناخته شده ترین افراد بازار 
س��رمایه است که علاوه بر سکانداری ش��رکت بورس اوراق 
بهادار تهران به مدت ۱۰ س��ال از س��ابقه عضویت در هیأت 
مدیره  نهادهای مالی، ش��رکت های تخصصی و موسس��ات 
مالی و س��رمایه گذاری برخوردار بود و بسیاری از افرادی که 
امروز در بازار سرمایه فعال هستند از شاگردان وی بوده اند.

تجریش��ی با بیان اینکه در تجربه، تخصص و تعهد رئیس 
سابق س��ازمان بورس هیچگونه ش��کی وجود ندارد، افزود: 
قالیباف اصل ریاست س��ازمان بورس را در شرایطی تحویل 
گرفت که بازار در وضعیت خطیری قرار داشت، به گونه ای که 

هیچگاه چنین موقعیتی در اقتصاد ایران تجربه نشده بود.
وی خاطرنش��ان ک��رد: از ی��ک ط��رف اقب��ال م��ردم به 
سرمایه گذاری در بازار سهام، ورود نقدینگی های سرگردان 
به بورس، ش��رایط تحریم��ی و اقتصادی تحمیل ش��ده در 
ماه های پایانی ریاس��ت جمهوری ترامپ بر کشور، از طرف 
دیگر نوس��ان و ریزش بازار در مردادماه فش��ارهای بس��یار 
زیادی را به بدنه س��ازمان بورس و سایر ارکان بازار وارد کرد 
و تقریبا هی��چ روزی نبود که حجم بالای اخبار، تحلیل های 
مختلف و نیز راهکارهای متفاوت در فضای رس��انه ها مطرح 

نشود.
رئیس هیات مدیره ش��رکت بورس با بی��ان اینکه چنین 
ش��رایطی برای نخستین بار در بازار س��رمایه پیش آمد که 
مناف��ع میلیون ها س��رمایه گذار از طریق س��رمایه گذاری 
مستقیم و غیرمستقیم در مدت زمان بسیار کوتاهی درگیر 
بورس شد، گفت: طبیعی بود که بورس در این مقطع زمانی 
ب��ا نگاه های مثبت و منفی مورد توجه س��رمایه گذاران قرار 
گیرد و همچنین طبیعی اس��ت که فش��ارها به بالاترین حد 

ممکن برسد.
نمره قبولی به رئیس پیشین �

به گفته وی، با توجه به ارتباط مستقیم بازار سهام با سایر 
بخش ه��ای بازارهای مال��ی، اقتصاد و صنعت ب��ه راحتی با 
تصمیم ها و سیاست گذاری های سایر بخش ها مانند مطرح 
شدن موضوع قیمت گذاری و اظهار نظرهای غیرکارشناسی 

و سیاست زده دچار تلاطم می شد.
تجریشی با تاکید بر اینکه سازمان بورس و مجموعه ارکان 
در زمان اصلاح شاخص بورس و ریزش بازار سهام فشارهای 
زیادی را متحمل شدند، گفت: با وجود این فشارها سعی شد 
که اقدام های خوبی از جمله مس��ئله بازارگردانی س��هم ها، 

رشد صندوق ها و سبدگردان ها، آزادسازی سهام عدالت بعد 
از ۱۴ سال، آغاز بحث آموزش گسترده بورس صورت بگیرد 
که به نظر می رس��د با وجود اتفاق های رخ داده در بازار عمده 
فعالان نمره خوبی به عملکرد ریاست سابق سازمان بدهند.

این کارش��ناس بازار س��رمایه با اش��اره به رویکرد بازار به 
رئیس جدید س��ازمان بورس اشاره کرد و اظهارکرد: در ابتدا 
پذیرش سمت ریاست سازمان بورس در این مقطع که هنوز 
همه توجه ها به بازار س��رمایه معطوف اس��ت، شاخص نیز از 
سقف های خود فاصله بس��یاری دارد و انتظار سهامداران از 
روند معاملات این بازار بالاست که این موضوع نیازمند عزم 

جدی، شجاعت، تخصص و تجربه است.
تجریش��ی با اش��اره به س��کانداری معاون وزی��ر اقتصاد 
در س��ازمان ب��ورس گفت: رئی��س جدید س��ازمان بورس 
نی��ز از دان��ش و تجربه کافی در س��طوح اجرایی بخش های 
مختلف اقتصادی برخوردار اس��ت، به نظر می رس��د با توجه 
به برنامه های اعلامی وی که مورد تأیید شورای عالی بورس 
قرار گرفت و نگاه کلانی که رئیس س��ازمان بورس نسبت به 
مسائل اقتصادی و بازار های مالی دارد، بسیاری از مشکلات 
موجود در بازار مرتفع ش��ود که فعالان بازار هم نسبت به این 

قضیه اتفاق نظر دارند.
 انتظار فعالان بازار سرمایه  �

وی با اش��اره به انتظارات فعالان حاض��ر در بازار از رئیس 
جدید س��ازمان بورس گفت: به ط��ور قطع در مقطع کنونی 
انتظاره��ای زیادی از رئیس جدید س��ازمان وجود دارد و در 
این زمان کار بس��یار سختی اس��ت که بتوان در مدت زمانی 

کوتاه به همه انتظارات پاسخ داد.
تجربش��ی تاکید کرد: نخس��تین نیاز س��ازمان بورس در 
ای��ن مقطع، اعتمادبخش��ی ب��ه س��رمایه گذاران و ارتقای 
جایگاه بورس در نظام حکمرانی و سیاس��ت گذاری اس��ت 
که این اقدام جزو اولویت های اصلی رئیس جدید س��ازمان 

بورس در برنامه های مطرح ش��ده است. این کارشناس بازار 
س��رمایه خاطرنش��ان کرد: لازمه این امر ایجاد اجماع میان 
بخش های مختلف از جمله مجلس، بازار پول و بخش صنعت 
نس��بت به اهمیت و اثرپذیری مستقیم از هرگونه تصمیم و 
سیاس��تگذاری آنها اس��ت تا بتوان ضمن دور کردن بازار از 
تن��ش ها، زمینه کاهش التهاب ها و ایجاد بازگش��ت اعتماد 
س��رمایه گذاران به بازار را فراهم کرد و فرصتی که در یکسال 
اخیر جهت آش��نایی مردم با بورس و جذب نقدینگی فراهم 

شد به آسانی از دست نرود.
وی تاکی��د کرد: به نظر می رس��د که هن��وز این فرصت از 
دست نرفته است و امید زیادی به خیزش دوباره بورس البته 

در فضایی بدون هیجان وجود دارد.
تجریش��ی با بی��ان اینک��ه رویکرد دیگر س��ازمان بورس 
حمای��ت از س��هام داران خرد و اطمینان بخش��ی به آنها در 
جهت حفظ س��رمایه هایش��ان در کنار آموزش گس��ترده 
مفاهی��م و ابزار های مختلف س��رمایه گذاری اس��ت که این 
موضوع می تواند در فضایی آرام صورت پذیرد، گفت: امروز با 
وجود ۵۷ میلیون کد سهامدارای مسئولیت بزرگی بر دوش 

همه فعالان و تصمیم گیران وجود دارد.
این کارشناس بازار سرمایه اظهارکرد: استفاده از نظرهای 
تخصصی مراکز علمی و پژوهشی و تجربیات فعالان بازار در 
تصمیم گیری ها و سیاس��ت گذاری ها قبل از اجرای ش��دن 
آنه��ا و توجه ب��ه درس آموخته ه��ای س��ال های اخیر بازار 
س��رمایه، ش��اید بتواند علاوه بر ایجاد اجم��اع در تصویب و 
اجرای مق��ررات و رویه ها، موجب دلگرمی فعالان نس��بت 
ب��ه عدم تصمیم گیری های عجولانه ش��ود.وی با بیان اینکه 
حفظ نقدشوندگی بازار یک اصل است که در هیچ شرایطی 
نباید دچار نقصان ش��ود و جزو نیاز اولیه بازار تلقی می شود، 
گفت: مسئله دیگر توس��عه زیر ساخت های بورس است که 
می تواند در صورت غفلت از آن مش��کل زا شود. تجریشی با 

اشاره به اینکه نکته دیگر که بهتر است در وضعیت فعلی برای 
بهبود معاملات بورس در دس��تور کار قرار گیرد، جلوگیری 
از رفت��ار س��لیقه ای و دخالت در مکانیزم بازار اس��ت، گفت: 
هرگونه دس��تکاری غیر علمی در روند بازار منجر به کاهش 
نقد شوندگی بازار، عدم کارایی و ایجاد خسارت های جبران 

ناپذیر به خصوص در میان مدت و بلند می شود.
وی با تاکید بر رونق و توسعه متوازن ابزار ها و نهاد های بازار 
سرمایه افزود: توسعه ابزارها می تواند شرایط امروز بازار را در 
ابعاد مختلف نیازهای س��رمایه گذاران و همچنین س��رمایه 
پذی��ران به خصوص در حوزه صندوق های س��رمایه گذاری 
 و روش ه��ای مختل��ف تأمی��ن مال��ی از ب��ازار س��رمایه 

فراهم کند.
تجربش��ی ادامه داد: توجه به این 2موضوع در کنار توسعه 
قوانین می تواند جایگاه بورس را در زمینه س��رمایه گذاری از 
طری��ق صندوق ها و از نظر تأمین مالی به نخس��تین جایگاه 
ارتقا دهد که البته به نظر می رسد ریاست جدید سازمان هم 

نظر مثبتی را نسبت به این موارد داشته باشد.
رئی��س هیأت مدی��ره بورس تهران خاطرنش��ان کرد: در 
شرکت بورس اوراق بهادار تهران نیز این آمادگی وجود دارد 
که برنامه ها و استراتژی های ریاست جدید سازمان اجرایی 
ش��ده و این اطمینان وجود دارد که سایر ارکان نیز در همین 
مس��یر قدم خواهند گذاش��ت تا ش��اهد رفع موانع موجود و 

بازگشت اعتماد به بازار باشیم.
تجریش��ی با اش��اره به اینکه نکته دیگر که بهتر اس��ت در 
وضعی��ت فعلی برای بهبود معاملات بورس در دس��تور کار 
قرار گیرد، جلوگیری از رفتار سلیقه ای و دخالت در مکانیزم 
بازار اس��ت، گفت: هرگونه دستکاری غیر علمی در روند بازار 
منج��ر به کاهش نقد ش��وندگی بازار، ع��دم کارایی و ایجاد 
خس��ارت های جب��ران ناپذیر به خص��وص در میان مدت و 

بلند می شود.
وی با تاکید بر رونق و توسعه متوازن ابزار ها و نهاد های بازار 
سرمایه افزود: توسعه ابزارها می تواند شرایط امروز بازار را در 
ابعاد مختلف نیازهای س��رمایه گذاران و همچنین س��رمایه 
پذی��ران به خصوص در حوزه صندوق های س��رمایه گذاری 
 و روش ه��ای مختل��ف تأمی��ن مال��ی از ب��ازار س��رمایه 

فراهم کند.
تجربشی ادامه داد: توجه به این دوموضوع در کنار توسعه 
قوانین می تواند جایگاه بورس را در زمینه س��رمایه گذاری از 
طری��ق صندوق ها و از نظر تأمین مالی به نخس��تین جایگاه 
ارتقا دهد که البته به نظر می رسد ریاست جدید سازمان هم 

نظر مثبتی را نسبت به این موارد داشته باشد.
رئی��س هیأت مدی��ره بورس تهران خاطرنش��ان کرد: در 
شرکت بورس اوراق بهادار تهران نیز این آمادگی وجود دارد 
که برنامه ها و استراتژی های ریاست جدید سازمان اجرایی 
ش��ده و این اطمینان وجود دارد که سایر ارکان نیز در همین 
مس��یر قدم خواهند گذاش��ت تا ش��اهد رفع موانع موجود و 

بازگشت اعتماد به بازار باشیم.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه با بیان اینکه بس��یاری از 
سهامداران با توجه به ش��رایط بازار به دنبال نوسان گیری 

هستند، گفت: نگرانی بابت ریزش زیاد بازار وجود ندارد.
عب��دالله رجبی در گفت وگ��و با بورس نی��وز اظهار کرد: 
ش��اخص از یک میلیون و 2۰۰ هزار واحد دوباره ش��روع به 
رش��د کرد و درحال حاضر س��هم های لیدر بازار در ۱۰ روز 
اخیر حدود ۱۵ تا 2۵ درصد رش��د داشتند بنابراین طبیعی 

است برخی از سهامداران اقدام به فروش کنند که به ریزش 
چن��د درصدی بازار منجر می ش��ود. وی گفت: بازار در یک 
ماهه گذش��ته به دلیل ریزش هایی که وجود داشت نوسان 
زیادی داش��ت و همین موضوع موجب شده سهامداران به 

سود های کم قانع باشند.
رجبی تصریح کرد: اگر ش��اخص ب��ه یک میلیون و ۳۴۰ 
هزار واحد برس��د ش��رایط بازار به آرامش خواهد رس��ید و 

می تواند خود را برای مقاومت یک میلیون و ۵۰۰ هزار واحد 
آماده کند. کارش��ناس بازار سرمایه با بیان اینکه بسیاری از 
سهامداران با توجه به ش��رایط بازار به دنبال نوسان گیری 
هس��تند، بیان کرد: روند فعلی اگ��ر در چند روز دیگر ادامه 
داشته باش��د بسیاری از س��هامداران از حالت نوسانگیری 
خارج و س��هامداری خواهند کرد. وی درباره صحبت های 
رئی��س بانک مرک��زی درباره ن��رخ ارز و تاثی��ر آن بر بازار، 

خاطرنش��ان کرد: در گذشته نیز اعلام نرخ ۱۵ هزار تومانی 
برای دلار بازار را دچار تنش کرد، اما باید منتظر باشیم روند 
مسائل سیاس��ی و بین الملی کشور به کدام سمت حرکت 
خواهد کرد، کارشناس��ان به رقم ۱۸ هزار تا 2۰ تومان برای 
ن��رخ دلار معتقدند و اصلاح هایی هم ک��ه صورت گرفته بر 
اساس همین نرخ ها بوده است و بازار نیز به آرامی به همین 

قیمت ها عادت خواهد کرد.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه با اش��اره به اینکه افزایش 
ناگهانی ضریب نفوذ بورس در بین مردم س��بب واکنش های 
سیاس��ی مسئولان شده اس��ت افزود این فشارهای سیاسی 

بازار سرمایه را از ساختار اصلی خود دور کرده است.
وحید حس��ن پور دبی��ر در گفت وگو با تس��نیم ادامه داد: 
کاهش دخالت ها به س��طحی حداقلی، می تواند، به بازگشت 
تدریجی اعتماد س��هامداران و فع��الان بازار کمک کند. باید 
اجازه دهیم سازوکار بازار و ملاک قرار دادن مکانیسم عرضه 

و تقاضا بازار را به تعادل برساند.
ب��ه گفته او، در قانون بورس اوراق بهادار، س��ازمان بورس، 
یک نه��اد خود انتظ��ام دیده ش��ده که فقط تح��ت نظارت 

ش��ورای عالی بورس قرار دارد. بنابراین، مشکل خلاء قانونی 
وجود ندارد. بلکه افزایش ش��دید ضریب نفوذ بورس در بین 
مردم است که دخالت های سیاسی و غیرعادی نماینده های 
مجلس و دولت را افزایش داده، اما این دخالت ها، مغایر قانون 

است
حس��ن پور تأکید کرد: س��ازوکار هر بازاری باید بر مبنای 
عرضه و تقاضا ش��کل بگیرد و بازار س��رمایه نیز از این قاعده 
مستثنا نیست و باید با همین مکانیسم کار می کند. بنابراین 
ه��ر دخالتی اع��م از ایج��اد محدودیت برای حد نوس��ان یا 
تعیین ن��رخ و... می تواند س��ازوکار بازار را تح��ت تأثیر قرار 
دهد. سویه های سیاس��ی هم می تواند شدت این تأثیرات را 

بیشتر کند به دلیل اینکه می تواند واکنش های هیجان انگیز 
را بین س��رمایه گذاران خصوصاً تازه واردان افزایش دهد. این 
کارش��ناس بازار سرمایه با بیان اینکه روندی که در ۱۶ سال 
گذش��ته که بورس ایجادش��ده باید بازنگری شود، ادامه داد: 
بازار س��رمایه به خصوص در یک سال گذشته به شدت بزرگ 
ش��ده اس��ت و قطعاً نیاز به اصلاحاتی دارد. ام��ا بدون انجام 
اصلاح از طریق قواعد بازار اگر ش��روع به مداخله کنیم؛ قطعا 
دود این مداخله به چشم سهامداران خواهد رفت، همان طور 
که امروز می بینیم این اتفاق افتاده اس��ت. حسن پور یادآور 
ش��د: صحبت درباره متغیرهای تأثیرگذار بر بازار س��رمایه، 
تغییرات مدیریتی و فش��ارهای سیاس��ی، اث��رات زیادی بر 

بازار س��رمایه در س��ه یا چهار ماه گذشته داش��ته و بازار را از 
ساختار اصلی خود دور کرده است. قطعا، هرچه بازار سرمایه 
اس��تقلال بیشتری داشته باش��د منافع و مصالح سهامداران 
به ش��کلی مناس��ب تر لحاظ می ش��ود. او تصریح کرد: ما در 
بورس کالا طی یک ماه گذش��ته، شاهد بودیم، دخالت هایی 
از س��وی برخی مقامات دولتی رخ داد و ثب��ات بازار را برهم 
ریخت و با تغییر س��ازوکار بازار، اعتماد سرمایه گذاران بازار 
آس��یب دید. به گفته این کارش��ناس بازار سرمایه، یکسری 
اقدام��ات در ریزس��اختارها ازجمل��ه ح��ذف محدودی��ت 
 در موض��وع ح��د نوس��ان نیز می توان��د به بهب��ود وضعیت

 بازار کمک کند.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: بازار سرمایه بازاری 
کوت��اه مدت برای م��دت یک یا دو ماه نیس��ت، بلکه بازاری 
بلندمدت اس��ت که س��هامداران باید با نگاه میان مدت سه 
س��اله یا بلندمدت پنج ساله برای سرمایه گذاری به این بازار 

نگاه کنند.
س��یروان امینی در گفت وگو با ایرنا به عوامل تاثیرگذار در 
افت ش��اخص بورس اشاره کرد و افزود: ریزش اخیر بورس را 

باید از دو دیدگاه داخلی و خارجی مورد بررسی قرار داد.
وی اظهارکرد: از دید داخلی، مطرح ش��دن بحث بودجه و 
تغییرات ایجاد شده در حوزه کلان اقتصادی برای سال آینده 
که در متغیرهای بودجه خود را نش��ان داده است باعث تحت 

تاثیر قرار گرفتن بازار سهام شد.
امینی خاطرنش��ان کرد: یکی از متغیره��ای اصلی که به 
ش��دت بازار را تحت تاثی��ر قرار داد بحث نامش��خص بودن 
وضعی��ت انتخابات��ی امریکا بود که می توانس��ت به ش��دت 
آینده سیاس��ی ایران را تحت ش��عاع قرار دهد، این موضوع 
ب��رای مدتی ب��ازار را تحت تاثی��ر ق��رار داد و زمینه اصلاح 
پرش��تاب ش��اخص بورس را فراهم کرده بود. این کارشناس 
بازار س��رمایه با بی��ان اینکه مطرح ش��دن موضوع نرخ های 

جهانی ک��ه در ارزهای دیجیت��ال رخ داده بود، زمینه پیش 
بردن سرمایه گذاری ها را به آن سمت فراهم کرد، اظهارکرد: 
به طور طبیعی این موضوع بر بحث بازار س��رمایه تاثیرگذار 
بود و تمایل بیش��تری در جامعه در آن حوزه به عنوان منبع 
جدید برای س��رمایه گذاری مطرح شد که در بخش عمده ای 
از جامعه تاثیر گذاش��ت.وی ادامه داد: روند نزولی ش��اخص 
بورس از مدت های قبل، عدم همسان بودن و عدم ثبات رویه 
در عملکرد متولیان بورس، بازار س��هام را تحت تاثیر قرار داد 
زیرا باعث ش��د تا برنامه مدونی ک��ه بتواند بازار را تحت تاثیر 
مثب��ت قرار ده��د و باعث روزهای خوش در این بازار ش��ود، 
وجود نداش��ت. امینی تاکید کرد: این عوامل دست به دست 
یکدیگر داد تا س��رمایه گذاران خرد انتظ��اری که از این بازار 
از ابتدای س��ال با آنها همراه بودند از دس��ت بدهند و به مرور 
ضمن خروج س��رمایه های خود از ب��ازار، دیگر تمایلی برای 
اینکه منابع خود را در این بازار حفظ کنند نداش��ته باش��ند. 
این کارشناس بازار سرمایه افزود: مهم ترین عاملی که باعث 
تفاوت س��رمایه گذاری در بورس با دیگر بازارها ش��ده است، 
طول مدت س��رمایه گذاری در این بازار اس��ت که این بازار، 
بازاری کوتاه مدت برای مدت یک یا 2 ماهه نیست بلکه بازار 

بلندمدتی اس��ت که باید س��هامداران با نگاه میان مدت سه 
ساله یا بلندمدت ۵ ساله به این بازار نگاه کنند.

وی اف��زود: اگ��ر از همان ابتدا چنین مس��ائلی را به عنوان 
آموزش��ی به اف��راد اع��لام می کردیم دیگر ش��اهد فش��ار 
فروش های س��نگین از ط��رف س��هامداران نبودیم. امینی 
تاکید ک��رد: ابزارهایی مانن��د اوراق تبعه ک��ه در بازار برای 
مردم تعریف شده اس��ت برای حرفه ای های بازار بوده است 
ام��ا افرادی که مبلغ اندک��ی را وارد این ب��ازار کرده امد این 
اوراق نمی تواند مانن��د دیگر ابزارها کمک کننده برای حفظ 
تعادل در بازار باش��د.  این کارشناس بازار سرمایه اظهارکرد: 
نگاه بلندمدت به س��رمایه گذاری در بورس، سهامداران را با 
ض��رر و زیان همراه نمی کند و بازار با تغییر و اصلاح ش��دید 
مواجه نمی ش��ود.  به گفته وی، گزارش هایی که ش��رکت ها 
در مورد عملکرد ۹ ماهه خود می دهند گزارش بسیار خوبی 
هس��تند که به طور حتم بر روند ب��ازار تاثیرگذار خواهد بود. 
امینی تاکید کرد: اگر س��هامداران در چن��د ماه اصلاح بازار 
صب��وری می کردند و زمینه ایجاد این فش��ار فروش در بازار 
فراهم نمی شد، به طور حتم اکنون سهامداران در کنار انتشار 
گزارش مثبت شرکت ها، نرخ ارز و افزایش نرخ کامودیتی ها 

بازدهی مثبتی را از این بازار کسب می کردند.  این کارشناس 
بازار س��رمایه با بیان اینکه فش��ار فروش در چند ماه اخیر به 
ش��دت بازار را تحت تاثیر قرار داد و باعث ریزش ش��دید بازار 
ش��د، گفت: اگر چنین اتفاقی رخ نمی داد بازار می توانست با 
توجه ب��ه موقعیتی که اکنون دارد متعادل تر باش��د و دیگر 
شاهد این ریزش های شدید در شاخص کل نبودیم. به گفته 
وی، پیش بینی از بازار بس��تگی به سیاس��ت ها یا متغیرهای 
کلان داخلی و بیرون کش��ور دارد.  امینی با اش��اره به اینکه 
انتخاب رئیس جمهوری امریکا که بیش از 2۰ درصد اقتصاد 
دنیار را در اختیار دارد در یکس��ال آینده در بازارهای جهانی 
تاثیرگذار خواهد بود، خاطرنش��ان کرد: جدا کردن کشور از 
اقتصاد جهانی و بازگش��ت دوباره به ای��ن اقتصاد، نویدهای 
خوبی را به کشورهایی می دهد که تا چند وقت گذشته تحت 
تاثیر سیاس��ت های ناصحیح قرار گرفته بودند، این موضوع 
به طور حتم بر برخی از صنایع کش��ور تاثیر گذار خواهد بود. 
این کارشناس بازار سرمایه اظهارکرد: روشن تر شدن قضیه 
بودجه برای س��ال آینده و انتخابات ریاست جمهوری ایران 
نویدهایی را برای بازار س��هام و می تواند زمینه رش��د بازار را 

فراهم کند.

 جهش 2۶2 درصدی 
سود خالص »سخوز«

ش��رکت سیمان خوزس��تان در دوره منتهی به ۳۰ آذر ماه ۱۳۹۹، در مقایسه با 
دوره ۹ ماهه س��ال گذش��ته افزایش ۵۷ درصد درآمدهای عملیاتی، افزایش ۱۸۶ 
درصد سود عملیاتی، افزایش 2۶2 درصد سود خالص، افزایش ۱۴ درصد دارایی ها 

و افزایش ۹۴ درصد سود انباشته داشته است.
به گزارش سنا، براساس صورت های مالی ۹ ماهه منتهی به ۳۰ آذر ماه ۱۳۹۹، 
سرمایه شرکت سیمان خوزستان یک هزار و ۴۰۰ میلیارد ریال است و این شرکت 

تعداد یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون برگه سهم منتشر کرده است.
درآمدهای عملیاتی شرکت سیمان خوزستان در دوره ۹ ماهه منتهی به آذر ۹۹ 
مبلغ ۵ هزار و ۶۴۱میلیارد و ۸۳۰ میلیون ریال و هزینه های عملیاتی نیز مبلغ 2 

هزار و ۵۰۱ میلیارد و ۵۵ میلیون ریال است.
۵۶ درص��د از درامد »س��خوز« حاصل از فعالی��ت صادراتی و ۴۴ درصد حاصل 

فروش داخلی است.
ترکیب سهامداران شرکت سیمان خوزستان عبارتند از: 

ش��رکت سیمان فارس و خوزستان )۴۴.۶۹ درصد(، شرکت سرمایه گذاری ملی 
ایران )۷.۰۹ درصد(، ش��رکت سیمان شرق )۳.۶۹ درصد(، شرکت سرمایه گذاری 
تدبیرگران آتیه ایرانیان )2.۹۴ درصد( و ش��رکت س��رمایه گذاری س��یمان تامین 

)2.۷۷ درصد(
نکات با اهمیت گزارش ش��رکت سیمان خوزس��تان در دوره ۹ ماهه منتهی به 
۳۰ آذر ماه ۱۳۹۹ در مقایس��ه با دوره مش��ابه س��ال گذش��ته به شرح زیر است: 
افزایش ۵۷درصد درآمدهای عملیاتی، افزایش ۱۸۶ درصد سود عملیاتی، افزایش 
2۶2درصد س��ود خالص، افزای��ش ۱۴ درصد دارایی ها، افزایش ۹۴ درصد س��ود 
انباش��ته، افزای��ش ۵۳ درصد حق��وق مالکانه، افزایش حاش��یه س��ود ناخالص از 
۴۰درصد به ۵۰ درصد، افزایش حاش��یه سود عملیاتی از 2۵ درصد به ۴۰ درصد، 
افزایش حاش��یه س��ود خالص از 22 درصد به ۴2 درصد، افزایش بازده دارایی از 
2۱درصدب��ه ۵۶ درص��د، افزایش بازده حقوق صاحبان س��هام ۵۴ درصد به ۱۰۵ 

درصد.

 نسبت های مالی بنیادی
 »فباهنر« افزایشی شد

ش��رکت مس ش��هید باهنر در دوره منتهی به ۳۰ آذر ماه ۱۳۹۹، در مقایسه با 
دوره ۹ ماهه س��ال گذشته افزایش ۱۱۴ درصد درآمدهای عملیاتی، افزایش ۱۵۷ 
درصد سود عملیاتی، افزایش ۱2۴ درصد سود خالص، افزایش ۸۵ درصد دارایی ها 

و افزایش ۹۳ درصد سود انباشته داشته است.
به گزارش سنا، براساس صورت های مالی ۹ ماهه منتهی به ۳۰ آذر ماه ۱۳۹۹، 
سرمایه شرکت مس شهید باهنر یک هزار و ۱۵۰ میلیارد ریال است و این شرکت 

تعداد یک میلیارد و ۱۵۰ میلیون برگه سهم منتشر کرده است.
درآمدهای عملیاتی شرکت مس شهید باهنر در دوره ۹ ماهه منتهی به آذر ۹۹ 
مبل��غ 2۰هزار و ۸۷۴ میلیارد و ۹۷۶ میلیون ریال و هزینه های عملیاتی نیز مبلغ 

۱۳ هزار و ۸۶۳ میلیارد و ۱۹ میلیون ریال است.
۵۵ درص��د از درامد »فباهنر« حاصل از فعالی��ت صادراتی و ۴۵ درصد حاصل 
فروش داخلی اس��ت. ترکیب س��هامداران ش��رکت مس ش��هید باهنر عبارتند از: 
ش��رکت سرمایه گذاری صدرتاءمین )۷۷.۱۴ درصد(، شرکت مدیریت سرمایه آتیه 
خواهان )۱.۶۶ درصد( و ش��رکت س��رمایه گذاری صبا تامین )۱.۰۵ درصد( نکات 
با اهمیت گزارش ش��رکت مس ش��هید باهنر در دوره ۹ ماهه منتهی به ۳۰ آذر 
ماه ۱۳۹۹ در مقایسه با دوره مشابه سال گذشته به شرح زیر است: افزایش ۱۱۴ 
درصد درآمدهای عملیاتی، افزایش ۱۵۷ درصد سود عملیاتی، افزایش ۱2۴ درصد 
س��ود خالص، افزایش ۸۵درصد دارایی ها، افزایش ۹۳ درصد سود انباشته، افزایش 
۶۶ درصد حقوق مالکانه، افزایش حاشیه سود ناخالص از 2۷ درصد به ۳۰ درصد، 
افزایش حاش��یه س��ود عملیاتی از 2۷ درصد به ۳۱ درصد، افزایش حاش��یه سود 
خالص از 2۱ درصد به 2۴ درصد، افزایش بازده دارایی از ۳۶ درصد به ۳۹ درصد، 

افزایش بازده حقوق صاحبان سهام ۱۱۰ درصد به ۱۳۵ درصد.

 بازده حقوق
 صاحبان سهام »سخاش« افزایش یافت

شرکت سیمان خاش در دوره منتهی به ۳۰ آذر ماه ۱۳۹۹، در مقایسه با دوره ۹ 
ماهه سال گذشته افزایش بازده حقوق صاحبان سهام از 2۹.۷۹ درصد به ۱2۶.2۷ 

درصد داشته است.
به گزارش سنا، براساس صورت های مالی ۹ ماهه منتهی به ۳۰ آذر ماه ۱۳۹۹، 
س��رمایه شرکت س��یمان خاش ۱2۵ میلیارد ریال است و این شرکت تعداد ۱2۵ 
میلیون برگه سهم منتش��ر کرده است. درآمدهای عملیاتی شرکت سیمان خاش 
در ۹ ماه��ه منته��ی به آذر ۹۹ مبلغ 2 ه��زار و ۴۳ میلیارد و ۷۹۶ میلیون ریال و 
بهای تمام شده درآمدهای عملیاتی مبلغ یک هزار و 2۳۹ میلیارد و ۶۰۱ میلیون 
ریال اس��ت. تعداد فروش »س��خاش« در دوره ۹ ماهه منتهی به آذر ۹۹ به میزان 
۸۱۳ هزار و ۸۸۱ تن است که نسبت به مدت مشابه در سال ۹۸ رشد ۳۹ درصدی 
داش��ته است. ترکیب س��هامداران شرکت س��یمان خاش عبارت است از: شرکت 
س��یمان فارس وخوزستان )۴2.۷۰ درصد(، شرکت توسعه صنعتی و معدنی کانی 
نوید پارس )۱۹.۸۳ درصد(، شرکت گروه.م.سرمایه گذاری امید )۱۴.۹۶ درصد( و 
ش��رکت س��رمایه گذاری ملی ایران )2.۰۸ درصد( نکات با اهمیت گزارش شرکت 
س��یمان خاش در دوره ۹ ماهه منتهی به ۳۰ آذر ماه ۱۳۹۹ در مقایس��ه با دوره 
مش��ابه سال گذش��ته به شرح زیر اس��ت: افزایش ۹۷ درصد درآمدهای عملیاتی، 
افزای��ش ۸۸ درصد س��ود عملیاتی، افزایش ۱۰۵ درصد س��ود خالص، افزایش ۹ 
درص��د دارایی ها، افزایش ۱۳ درصد س��ود انباش��ته، افزای��ش ۱۰ درصد حقوق 
مالکانه، افزایش حاش��یه س��ود خالص از 2۵.۴۶ درصد به ۳۱.۱۹ درصد، افزایش 
حاش��یه س��ود ناخالص از ۳۳.۸2 درصد به ۳۹.۶۱ درصد، افزایش بازده دارایی از 
2۷.۳2 درصد ب��ه ۵2.۱۳ درصد، افزایش بازده حقوق صاحبان س��هام از 2۹.۷۹ 

درصد به ۱2۶.2۷ درصد.

روی خط خبر
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